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El delegat del Govern a les Terres de l’Ebre, Albert Salvadó Fernandez, ha demanat al govern 
espanyol que garanteixi els cabals ecològics que contempla el Pla Hidrològic de la conca de l’Ebre 

(PHE) per al període 2022-2027 per mantenir la biodiversitat al delta de l’Ebre i el cultiu de l’arròs. P3

Els creuers tornen a la Ràpita 
set anys després

El creuer Star Clipper va atracar ahir dijous al port de la Ràpita. L’activitat es reprèn 

després de set anys. La Ràpita va rebre 10 escales els anys 2014 i 2015 i tot estava llest 

perquè arribessin més creuers el 2020, però la pandèmia ho va frenar. 

                    P3

 La crisi de la sequeraLa crisi de la sequera 
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SEGONS ELS RESULTATS PUBLICATS PER LA REVISTA NATURE COMMUNICATIONS UNA PÍNDOLA VA ACON-
SEGUIR "REDUIR LA FERTILITAT MASCULINA DE MANERA RÀPIDA I TEMPORAL EN RATOLINS"

Dimecres, 26 d’abril, 
a l’Aula de Vidre de 

l’Hospital de Tortosa Verge 
de la Cinta; la presidenta de 
la Fundació Dr. Ferran, Rosa 
Ripollés, i el president de 
l’Associació Esportiva Jordi 
Pitarque Ceprià (l’AEJPC), 
Daniel Pitarque, acompanyats 
del doctor Íñigo Lechuga, cap 
del Servei de Cardiologia de 
l’HTVC, van signar un nou 
conveni de col·laboració.
El conveni té per objecte esta-
blir les condicions que han de 
regir l’atorgament d’una apor-
tació econòmica anual a la 
Fundació Dr. Ferran, per part de 
l’AEJPC, amb la fi nalitat de con-
tribuir a fi nançar les despeses 
del projecte de recerca REMO-
TE (Registre de Mort Sobtada a 
les Terres de l’Ebre) de l’HTVC.
Aquest projecte té com a fi nali-
tat estudiar les morts sobtades 

La Fundació Doctor Ferran i l’associació Jordi Pitarque signen un 
acord per aportar fi nançament al projecte REMOTE

d’origen cardíac que s’han pro-
duït en la població menor de 
60 anys, amb característiques 
potencialment hereditàries, al 
territori de les Terres de l’Ebre, 
entre el 2012 i el 2021. El pro-
pòsit principal és detectar la 
població de risc per a aplicar 
mesures preventives, i conèi-
xer també altres dades com 
les causes d’aquestes morts i la 
seva incidència real. També es 

vol establir un algoritme adre-
çat als professionals sanitaris 
per a poder registrar aquest ti-
pus de defuncions.
D’aquesta manera, l’AEJPC farà 
una aportació econòmica anual 
corresponent a una part de les 
recaptacions obtingudes del 
torneig anual de futbol base 
que contribuiran a fi nançar una 
part del projecte de recerca RE-
MOTE i així poder avançar amb 

l’objectiu marcat.
Rosa Ripollés ha afi rmat que “el 
nou marc jurídic del projecte de 
col·laboració permetrà impulsar 
actuacions conjuntes de coor-
dinació amb l’objectiu de con-
vertir la comarca del Baix Ebre 
en un territori cardiosaludable i 
cardioprotegit”.
La Fundació Dr. Ferran és una 
entitat sense ànim de lucre que 
té com a objectius fonamentals 
la promoció, el suport i la divul-
gació de la investigació cientí-
fi ca, la innovació i la docència 
en el camp de les ciències de la 
salut a les Terres de l’Ebre.
L’Associació Esportiva Jordi Pi-
tarque Ceprià fou creada l’any 
2011 amb la fi nalitat de destinar 
part dels seus recursos a pro-
jectes relacionats amb la car-
dioprotecció i la prevenció de 
malalties cardiovasculars.

Foto cedida per ACN
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Coincidint amb la 
consagració de la 

primavera, el primer 
diumenge de maig es celebra 
el Dia de la Mare.

Es tracta de la festa dedicada 
a les progenitores i està estesa 
per tot el món, tot i que es ce-
lebra en diferents dates. Co-
mencen els noruecs que com-
memoren la festa al febrer i els 
darrers són els indonesis, que 
es guarden el 22 de desembre 
per celebrar les mares.
El seu origen es remunta a les 
primeres civilitzacions medi-
terrànies que tenien les mares 
personalitzades en diferents 
deesses relacionades amb 
la maternitat. Per als egipcis 
era Isis, la Gran Mare; per als 
grecs, Rea, mare dels déus de 
l’Olimp; per als romans, Ci-
beles, la deessa mare. Aquests 
pobles tenien els seus ritus i 
corpus festiu per homenatjar 
els fèrtils úters de les seves 
deesses, i els feien coincidir 
amb l’esclat del bon temps, 
quan el fred de l’hivern i la 
seva letargia quedaven enre-
re. Les deesses eren les pro-
tectores de les bones collites, 
fonamentals per tenir aliments 
quan arribessin els mesos crus 
de l’any.

El catolicisme va fer desapa-
rèixer les deesses dels altars 
familiars, atorgant el poder a 
un Déu únic, humanitzat en 
forma d’home que, a la seva 
vegada, va tenir un fill també 
home. La feminitat, a la religió 
catòlica, es redueix a tres rols: 
el de la mare (com Maria), el 
de la prostituta (com Maria 
Magdalena), o el de la pèrfi-
da (com Eva, Salomé, Dalila, 
Jezabel, Atalia, Herodies, la 
muller de Potifar, que en una 
famosa sarsuela de tall egipci 
cantava allò que “Son las mu-
jeres de Babilonia las más ar-
dientes que el amor crea, ¡ay 
babilonio qué mareo!...”).

EDITORIAL

Què vol dir això? Doncs que 
el paper de la dona a la Bíblia 
només es veu excels si fa de 
mare. El Papa Pius IX va decla-
rar que el Dia de la Mare fos el 
8 de desembre coincidint amb 
la Immaculada Concepció i 
amb això, convertia la festa 
pagana en canònica, mentre 
canviava el ritual per honorar 
la Mare de Déu.
En quin moment el rumb de la 
celebració de les mares va tor-
nar a canviar? Doncs en temps 
ben recents. Va ser gràcies a 
la intervenció de dues dones. 
Els seus noms eren Julia Ward 
Howe i Ann Jarvis. La primera 
va impulsar la commemoració 

l’any 1872, com el Dia de les 
Mares per la Pau, jornada pen-
sada perquè les famílies hono-
ressin la seva mare. La segona, 
Ann Maria Jarvis, després de 
la mort de la seva mare l’any 
1905, va escriure a importants 
i influents personalitats perquè 
li donessin suport en el seu 
propòsit de celebrar el Dia de 
la Mare, coincidint amb l’ani-
versari de la mort de la seva 
pròpia mare, el primer diu-
menge de maig. La proposta 
d’Ann Jarvis va tenir molt bona 
acollida, i fins i tot va aconse-
guir que el Congrés dels Estats 
Units presentés un projecte de 
llei a favor de la celebració del 
Dia de la Mare a tots els EEUU, 
aprovant-se el projecte l’any 
1914. El president Woodrow 
Wilson en persona, va signar 
la petició que proclamava el 
Dia de la Mare com a diada de 
festa nacional. Més tard, altres 
països es van afegir a aques-
ta iniciativa i en pocs anys, la 
proposta de l’Ann Jarvis es ce-
lebrava a gairebé tot el món.
La festa arriba a nosaltres 
mercantilitzada i com una 
bona excusa per comprar 
flors, postals, pastissos i altres 
obsequis. Tan se val. Una mare 
bé mereix una bona celebra-
ció.

Una celebració pensada per 
homenatjar les mares
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El port de la Ràpita i la des-
tinació turística Terres de 
l’Ebre han reprès l’activitat 
de creuers, amb l’arribada 
del creuer Star Clipper que 
porta 100 passatgers, majo-
ritàriament alemanys (45%) i 
nord-americans (25%), la resta 
són britànics (8%), canadencs 
i austríacs (4%), belgues (3%), 
holandesos (2%), entre altres, 
que venen en temporada tu-

L’activitat de creuers torna al port de la Ràpita i a la destinació 
turística Terres de l’Ebre amb l’Star Clipper

POLÍTICA

rística baixa. El creuer aporta 
un nou perfil de creuerista a 
la Ràpita, el nord-americà que 
augmenta un 19% més que 
en temporades anteriors, atès 
que els passatgers que havi-
en vingut anteriorment, eren 
majoritàriament europeus i els 
nord-americans eren pocs. 
Destacar la diversificació de 
nacionalitats dels turistes de 
creuer, que faran de prescrip-

Crisi de la 
sequera

El director dels Serveis Ter-
ritorials d’Acció Climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural, 
Jesús Gómez, ha explicat 
que, en referència al conreu 
de regadiu, i a banda de la si-
tuació al Delta, l’àrea de reg 
dels Guiamets i de la Palma 
d’Ebre no estan podent regar 
i hi ha “normalitat” en la res-
ta. Pel que fa a la campanya 
de secà, confia que pugui ti-
rar endavant. El delegat del 
Govern, Albert Salvadó, ha 
posat en relleu el model de 
gestió per afrontar la crisi de 
la sequera, “amb mesures del 
segle XXI, apostant per rega-
dius moderns i eficients per 
optimitzar l’aigua cap al sec-
tor primari i mesures de des-
salinització i regeneració per 
abordar el subministrament 
d’aigua de boca i usos indus-
trials”. “La interconnexió de 
xarxes es descarta com a me-
sura estructural per compen-
sar dèficits hídrics a les àrees 
metropolitanes, posant a dis-
tància amenaces endèmiques 
al territori”.

MÉS NOTÍCIES

Un veler de quatre 
pals amb 100 

passatgers, que 
visitaran la Ràpita, les 
muscleres amb vaixell 
i el delta de l’Ebre en 

bicicleta

L’Ametlla de 
Mar: 
ple 

extraordinari
El Ple de l’Ajuntament ha ce-
lebrat, aquest dimecres, una 
sessió extraordinària, en la 
qual s’ha aprovat, per unani-
mitat, la ratificació de perso-
nar l’Ajuntament com a part 
afectada del cas Efial. Es tracta 
de poder accedir a la informa-
ció de tot el procediment ju-
dicial de la investigació que es 
va iniciar el 2013, al jutjat del 
Vendrell, sobre el presump-
te malversament, a través de 
contractes il·legals, d’un total 
de 8,7 milions d’euros, a favor 
de la consultora Efial.

Albert Salvadó: “La llei contempla cabals 
ambientals per garantir la biodiversitat

al delta de l’Ebre i el cultiu de l’arròs 
i demanem que es compleixi”

El delegat del Govern a les Ter-
res de l’Ebre, Albert Salvadó Fer-
nandez, i el director dels Serveis 
Territorials d’Acció Climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural a les 
Terres de l’Ebre, Jesús Gómez 
Fernàndez, han valorat aquest 
dimecres la situació de sequera 
a les Terres de l’Ebre i han de-
manat al govern espanyol que 
garanteixi els cabals ecològics 
que contempla el Pla Hidrològic 
de la conca de l’Ebre (PHE) per 
al període 2022-2027. 
“La llei contempla cabals ambi-
entals per garantir la biodiversi-
tat al delta de l’Ebre i el cultiu de 
l’arròs i demanem que es com-
pleixi”, ha afirmat el delegat del 
Govern. Segons ha concretat el 
director dels Serveis Territorials 
d’Acció Climàtica, Alimentació i 
Agenda Rural, “el Pla Hidrològic 
de la conca de l’Ebre reconeix, 
d’una banda, que en sequeres 
prolongades no es poden dis-
minuir els cabals ecològics des-
tinats a la Xarxa Natura 2000 i, 
d’altra banda, que aquest cabal 

ha d’arribar a través de la xarxa 
de reg. Mai s’havien executat 
perquè el cabal que arribava al 
Delta era superior”.  “En aquests 
moments, la Confederació Hi-
drogràfica de l’Ebre (CHE) asse-
gura aigua tres mesos l’any i el 
que demanem des del Departa-
ment, a banda de garantir l’exe-
cució del cabal ecològic de 20 
m3/s per al Delta, és que el Del-
ta de l’Ebre rebi aigua almenys 
vuit mesos, de maig a desem-

El departament 
d’Acció Climàtica, 

Alimentació i Agenda 
Rural accelerarà 
l’execució del Pla 

integral de gestió de 
l’aigua dolça del delta

bre. Aquesta aigua ha d’arribar 
als arrossars, perquè tenen una 
funció ecològica molt impor-
tant; després a les basses, on 
tenim la fauna i a les badies”. 
La consellera del Departament 
d’Acció Climàtica, Alimentació 
i Agenda Rural, Teresa Jordà i 
Roura, ha adreçat una carta a la 
ministra de Transició Ecològica, 
Teresa Ribera, on li demana que 
es garanteixi el cabal ecològic 
al delta de l’Ebre per protegir la 

biodiversitat i fer viable el cultiu 
de l’arròs. El director territorial 
també ha avançat que el De-
partament accelerarà l’execu-
ció del Pla integral de gestió de 
l’aigua dolça del delta de l’Ebre 
(PIGADE) que, dins de l’Estratè-
gia Delta impulsada pel Govern, 
té l’objectiu de millorar la ges-
tió de l’aigua dolça a les basses 
i badies i la coordinació dels 
diferents actors del Delta. “La 
setmana que ve constituirem la 
taula de seguiment del PIGADE 
de la zona dreta i la de la zona 
esquerra del Delta”.

tors en els seus països. Això 
podria tenir un efecte multi-
plicador que es podria traduir 
en futures escales de creuer a 
port de la Ràpita. Els passatgers 
tenen previst visitar el municipi 
per a la qual cosa s’ha previst 
un shuttle bus, un servei gra-
tuït d’autobusos que durant 
l’escala del creuer portaran els 
turistes del port al centre de la 
població.
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Aquest any s’ha convocat 
l’edició numero 16 dels Pre-
mis Federico Mayor Zaragoza.
Aquest premis s’organitzen 
per tal de sensibilitzar al jo-
vent sobre la importància de 
vetllar per la justícia, la Pau, 
els drets humans i la soste-
nibilitat del planeta. L’Orga-
nització del certamen l’han 
portat a terme l’associació 

Lliurament del 16è Premi Federico Mayor Zaragoza, 
el dissabte 13 de maig

Expoebre tanca portes amb el lliurament de premis 
als millors estands i productes 

d’una edició més multitudinària
Expoebre ha tancat portes este 
dilluns a la 77a edició amb un 
molt bon balanç. Pel recinte fi-
ral de Tortosa hi ha passat més 
gent que en l’edició passada, 
que també ha comptat amb 
més presència d’expositors i de 
marques. El resultat, segons ha 
destacat l’alcaldessa de Torto-
sa, Meritxell Roigé, “ha permès 
superar les bones expectatives 
que teníem quan vam comen-
çar a treballar l’edició d’en-
guany” i, a la vegada, subratllen 
“la gran qualitat dels productes, 
serveis i estands” que han estat 
presents a Expoebre.
La 77a edició d’Expoebre ha 
viscut un dels últims actes este 
dilluns amb el lliurament de 
premis als millors estands, pro-
ductes i serveis presents a la 
fira: el reconeixement al millor 

estand ha sigut per a l’empresa 
Also Casals. En esta categoria 
també han rebut accèssits els 
estands de Leroy Merlin i Gas-
có Joguines. Pel que fa al saló 
Ebreambient, el premi al millor 
estand ha sigut per a Reciclatge 
Forés. En el cas d’EbreTech, el 

FIRA

d’Amigues i Amics de Torto-
sa per a la UNESCO juntament 
amb la Universitat Rovira i Virgili. 
El lema és:  TOTS DIFERENTS,-
TOTS IGUALS EN DIGNITAT!.
L’objectiu és que els partici-
pants reflexionin sobre L’article 
primer de la Declaració Uni-
versal dels Drets Humans que 
diu: “Tots els éssers humans 
neixen lliures i iguals en dignitat 

L’edició d’enguany 
ha suposat la 

consolidació de les 
propostes introduïdes 

l’any passat 

** MERITXELL ROIGÉ, alcal-
dessa de Tortosa, va presentar 
les propostes en matèria de 
seguretat. A més de reforçar 
la Policia Local amb majors 
recursos tant humans com 
tècnics, també va assenyalar 
la voluntat de continuar apos-
tant i optimitzar l’ús de drons 
i per elaborar un pla de vide-
ovigilància policial que incor-
pori aquesta tecnologia per 
prevenir els robatoris. D’altra 
banda, Roigé, va presentar 
dimecres les propostes de 
Junts per Tortosa en l’àmbit 
de l’esport. La candidata va 
exposar les diferents accions 
que vol dur a terme com, en-
tre d’altres, la construcció de 
la nova pista d’atletisme a Je-
sús i el nou pavelló al Rastre, 
per al que ja ha aconseguit 1,5 
MEUR de finançament. 

** ESQUERRA TORTOSA re-
clama informació a l’alcal-
dessa Meritxell Roigé sobre 
el presumpte frau patit per 
l’Ajuntament d’1 milió d’euros 
en el marc del cas Efial. Per la 
seua part, el cap de llista de la 
coalició Movem Tortosa-PSC, 
Jordi Jordan, acusa Meritxell 
Roigé “d’amagar el cap sota 
l’ala” en el cas Efial. Jordan va 
fer aquestes declaracions du-
rant la presentació de ‘Guanya 
Tortosa’ com eslògan de cam-
panya. L’alcaldessa va respon-
dre: “ho vaig dir al febrer i ho 
torno a dir. No hem rebut res 
del jutjat, cap notificació i nin-
gú de l’ajuntament ni d’aquest 
govern està imputat ni inves-
tigat”. Roigé acusa Jordan de 
filtrar informació judicial sobre 
Efial “a un mitjà afí als comuns. 
La pregunta seria perquè no 
han dit res estos mesos. Pre-
tenen fer campanya i embru-
tar una vegada més la política 
municipal. Totes les auditores 
al llarg d’aquests anys han es-
tat correctes. Res a amagar”.

EN 1 MINUT

premi ha anat a l’empresa Pen-
tamatik, mentre que Erde Joyas 
ha rebut el reconeixement dins 
del saló Celebrem. El premi al 
millor producte o servei ha si-
gut per a Autoescoles Montesó, 
amb accèssits per a Mediterrani 
Salut i Noah Ecoliving.

i drets”. Els participants han fet 
un treball de reflexió en grups 
de com a mínim 3 persones i 
com a conclusió han elaborat 
un vídeo de 2 minuts de durada 
que ha estat el que han presen-
tat al concurs.
L’acte de lliurament de premis 
serà dissabte, 13 de maig, a les 
11h,  a l’Auditori Felip Pedrell de 
Tortosa.  

Durant l’acte Federico Mayor 
Zaragoza estarà present de 
manera virtual i impartirà la 
conferencia: “Als 75 anys de 
la Declaració Universal dels 
Drets Humans, compliments 
dels deures intergeneracio-
nals”.

Per més informació: 
www.unescotortosa.cat
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Uns 500 alumnes de primer 
d’ESO van participar ahir dijous 
en la 10a Diada Poliesportiva 
del Montsià, que es va desen-
volupat a les instal·lacions es-
portives d’Amposta, amb l’epi-
centre al Parc dels Xiribecs. 
L’alumnat va representar a 
nou centres del Montsià: Ins-
titut de Tecnificació d’Ampos-
ta, Institut Ramon Berenguer 
IV d’Amposta, Institut Escola 
Agustí Barberà, Col·legi Sagrat 
Cor d’Amposta, Institut Ma-
nel Sales i Ferré, d’Ulldecona, 
Institut Sòl-de-Riu d’Alcanar, 
Institut Els Alfacs de la Ràpita, 
l’Institut Les Planes de Santa 
Bàrbara i l’Institut de la Sénia. 
Van realitzar rotacions, amb 
franges de 25 minuts, per les  
estacions de diversos esports, 
alguns tradicionals com les 
bitlles, jocs populars i alter-
natius i d’altres poliesportius 
com futbol, bàsquet i handbol, 
entre d’altres.
El representant territorial de 
l’Esport, Joan Barberà Carce-
ller, juntament amb l’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs Roi-

500 alumnes participen en la 
10a Diada Poliesportiva del Montsià

Es va desenvolupar a les instal·lacions 
esportives d’Amposta, amb l’epicentre al 

Parc dels Xiribecs 

Els empresaris ebrencs 
celebren els 25 anys de l’AECE 

amb un reconeixement als 
seus presidents

get, van inaugurar la jornada, 
que va comptat amb altres 
representants de l’Ajuntament 
d’Amposta i dels Serveis Ter-
ritorials d’Educació. “Volem 
seguir treballant i fent que els 
nostres alumnes visquin i con-
visquin amb l’esport de múlti-
ples formes i maneres durant 

L’acte va coincidir amb el 15é aniversari del desplegament
del cos policial a les quatre comarques de l’Ebre. 

Enguany, s’han lliurat 95 felicitacions individuals i col·lectives, 13 
condecoracions i una desena de reconeixements institucionals

Amposta acull del Dia de les Esquadres 
a les Terres de l’Ebre

Divendres passat, es va cele-
brar el Dia de les Esquadres 
2023 de la Regió Policial de 
les Terres de l’Ebre a l’auditori 
Octavi Ruiz d’Amposta, coin-
cidint amb el 15é aniversari del 
desplegament del cos policial a 
les quatre comarques de l’Ebre. 
L’acte, organitzat per l’Ajunta-
ment d’Amposta, els Mossos 
d’Esquadra i el departament 
d’interior de la Generalitat de 
Catalunya va comptar amb la 
presència del delegat del Go-
vern, Albert Salvador, el cap 
de la regió policial dels Mos-
sos d’Esquadra a les Terres de 
l’Ebre, Joan Carles de la Monja, 
i altres càrrecs institucionals i 
polítics. 
Com cada any, el dia de les es-
quadres serveix per posar en 
valor la feina dels membres de 
la policia de la generalitat, així 
com dels ciutadans i de diver-
ses administracions i empreses 

que han col·laborat al llarg de 
l’any anterior. 
Enguany, s’han lliurat 95 feli-
citacions individuals i col·lec-
tives, 13 condecoracions i una 
desena de reconeixements ins-
titucionals. (ebredigital.cat)

una jornada única; que els 
ajudi a entendre l’Activitat Fí-
sica i l’esport  com una font de 
riquesa i creixement personal 
i social que els permeti conèi-
xer i relacionar-se de formes 
especials i diferents”, va asse-
gurar el representant territorial 
de l’Esport..

L’Associació d’Empreses de les 
Comarques de l’Ebre (AECE) 
va nàixer fa 25 anys, amb l’ob-
jectiu de dinamitzar i enfortir 
el teixit econòmic del territori 
i amb la voluntat d’aglutinar 
esforços individuals al voltant 
d’un projecte col·lectiu. Per 
això, la 6a Nit de les Empreses 
de les Terres de l’Ebre va servir 
ahir per commemorar l’ani-
versari. L’acte es va celebrar a 
l’Auditori Municipal d’Amposta 
i va servir per fer un homenat-

ge als quatre empresaris que 
han liderat l’associació des 
de la seva fundació: Joaquim 
Oliva (impulsor i fundador), 
Rafel Lluís (president entre 
1997 i 2002), Emilio Castellà 
(president entre 2002 i 2015), 
José Daniel Cortijo (president 
entre 2015 i 2018). Des de 
2018, l’entitat està presidida 
per María José Fernández. 
Actualment, l’AECE aglutina 
al voltant de cent cinquanta 
socis.
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ROQUETES

El Departament d’Educació 
ha anunciat que s’ampliarà 
l’Institut de Roquetes, després 
de desbloquejar la situació 
administrativa del solar an-
nex. Ho ha anunciat el con-
seller Josep Gonzàlez-Cam-
bray en una visita, juntament 
amb l’alcalde de la població, 
Ivan Garcia, en què s’ha de-
tallat que les obres d’amplia-
ció tindran un pressupost de 
prop de 2 milions d’euros. La 
intervenció servirà per poder 
implantar els cicles forma-
tius de Perruqueria i Estètica 
i ubicar-hi l’aula integral de 
suport (AIS) de les Terres de 
l’Ebre, que ara són a l’edifici 
original. De retruc, es satis-
farà la demanda de la comu-
nitat educativa de resoldre 
l’estatus legal dels espais que 
ocupa l’Institut, que ara són 
municipals. El titular d’Educa-
ció ha agraït a l’Ajuntament la 
cessió dels espais municipals. 
Per altra banda, ha apun-

Educació ampliarà l’Institut 

Avancen les obres de la millora 
de l’accés a Riumar

L’alcalde de Deltebre, Lluís So-
ler, acompanyat del tinent d’al-
caldia de #DeltebreSostenible, 
Kilian Franch, ha visitat esta 
setmana les obres de millora de 
l’accés a Riumar que s’estan du-
ent a terme des de principis del 
mes d’abril.  
Les obres consisteixen en la pa-
vimentació de la carretera d’ac-
cés, però també en la renovació 
del carril bici, el qual es pintarà 
de verd i inclourà una tanca de 
fusta per donar continuïtat al 
model establert, i també la ins-
tal·lació de 34 punts d’enllume-
nat.
En el marc de la visita, Soler ha 
explicat que “les obres s’emmar-
quen en la voluntat de seguir 
transformant el nucli de Riumar 
i dignificar l’accés principal al 
nucli turístic amb la instal·lació 
d’enllumenat i també amb la 
renovació d’un carril bici que 
donarà continuïtat als diferents 
carrils que durant aquests anys 
hem implementat a Riumar”. El 

carril bici tindrà una amplada de 
dos metres i comptarà amb una 
tanca de fusta de pi, la qual in-
corpora refractors.
Les obres també permetran mi-
llorar la senyalització horitzontal 
i vertical de la carretera per així 
millora la mobilitat i l’accessibi-

DELTEBRE

El cost d’execució de 
les obres s’eleva als 

389.128,32 euros

Presentació del 
programa de la 
Fira de l’Oli i de 

la Garrofa

litat. En total, el cost d’execu-
ció d’aquestes obres s’eleva als 
389.128,32 € i es preveu que 
estiguin finalitzades abans del 
mes de juliol. Per a dur a terme 
aquesta actuació, l’Ajuntament 
ha aconseguit una subvenció de 
40.000 € de la Generalitat.

Avui divendres tindrà lloc la 
presentació de la “XXVIII Fira 
de l’Oli de les Terres de l’Ebre 
i VII Fira de la Garrofa”. Serà a 
les 10.30 h a l’EMD de Jesús. 
I demà dissabte, 6 de maig, 
a les 12h, una representació 
de la Fira té previst realitzar la 
tradicional visita al Mercat de 
Tortosa per promocionar el 
certamen amb els mestres del 
morter al capdavant per elabo-
rar en directe l’allioli.

JESÚS

Educació: 
Inversions a 
l’Ametlla i a 

Tivissa
El conseller d’Educació Josep 
Gonzàlez-Cambray també va 
visitar L’Ametlla i Tivissa, on 
també va mantenir trobades 
amb les direccions. En amb-
dues localitats, es va interessat 
per les inversions realitzades 
en millorar l’eficiència ener-
gètica i el confort tèrmic: a 
Tivissa, l’Ajuntament va canviar 
la caldera de gasoil per una de 
biomassa per proporcionar ca-
lefacció a l’escola i la llar d’in-
fants, va instal·lar llums LED i 
properament renovarà el propi 
sistema de calefacció i licitarà 
la instal·lació de plaques foto-
voltaiques a la teulada de l’es-
cola. A L’Ametlla de Mar, el De-
partament invertirà 455.000€ 
de fons REACT-UE aquest 
2023 per substituir la calde-
ra de gasoil per biomassa, els 
dipòsits de gasoil per una sitja 
de pèl·lets, substituir les fus-
teries de la façana nord i posar 
en marxa captadors solars a la 
coberta. Gonzàlez-Cambray 
va destacar que L’Ametlla de 
Mar “té un centre referent a 
tot Catalunya: l’Institut Escola 
de Capacitació Nauticopes-
quer, l’únic que imparteix ci-
cles formatius d’aquest àmbit”, 
i va subratllar la importància 
que els recursos arribin a tots 
els territoris de Catalunya de 
forma asimètrica, tot posant 
atenció a regions com les Ter-
res de l’Ebre.

Els canvis en el mapa 
educatiu també 
passaran per la 

creació d’una llar 
d’infants municipal

tat que l’ampliació d’aquests 
espais s’ha planificat “donant 
resposta a la nostra aposta per 
la Formació Professional”. Els 
canvis en el mapa educatiu del 
municipi també passaran per 
la creació d’una llar d’infants 
municipal d’unes 60 places, i 
l’Ajuntament ja ha iniciat els 
tràmits per acollir-se als fons 

europeus que en finançaran la 
construcció. El titular d’Edu-
cació ha posat en valor la feina 
conjunta amb el consistori per 
poder tirar endavant l’equipa-
ment, i ha recordat que Ro-
quetes, després de Tortosa, és 
la ciutat més gran de les Terres 
de l’Ebre que no té llar d’in-
fants pública.
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L’AMETLLA DE MAR

El jurat dels Premis Arlequí, 
que la Federació atorga anu-
alment en reconeixement a 
aquelles entitats i persones 
que impulsen el teatre ama-
teur, ha decidit guardonar 
amb el premi a l’entitat a la 
Societat Cultural Esportiva i 
Recreativa de l’Ametlla de Mar, 
per ser una institució ben viva 
amb més de mil socis, present 
en totes les festes, esports i 
activitats cultural de la po-
blació, des de la seva creació 
l’any 1968.
L’entrega de guardons va anar 
a càrrec del president de la 
Generalitat, Pere Aragonés, 
qui va destacat la importància 
del teatre amateur, els ateneus 
i les societats com a transmis-
sors de cultura i pel seu valor 
democratitzador de la seva 
tasca en pobles i ciutats llu-
nyanes dels grans circuits co-

Els premis Arlequí reconeixen la Societat Cultural 
Esportiva i Recreativa

Promouen un projecte de tren tram 
a les Terres de l’Ebre

Un projecte promogut per la 
Fundació Mobilitat Sostenible i 
Segura ha dissenyat el recorre-
gut d’un tren-tram a les Terres 
de l’Ebre entre les poblacions 
de Roquetes i Alcanar. Amb un 
recorregut de 41 quilòmetres, el 
projecte redactat per l’enginyer i 
ambientòleg Martí Soriano, pre-
veu unir els principals nuclis de 
població de l’àrea de Tortosa, 
el delta de l’Ebre i la costa sud 
aprofitant alguns trams de vies 
construïts i un terreny majorità-
riament pla. La Plataforma Trens 
Dignes a les Terres de l’Ebre-Pri-
orat reclama a la Generalitat que 
faci seu el projecte tot destacant 
la seva viabilitat ambiental i eco-
nòmica. Volen que es comple-
menti amb una estació intermo-
dal vora la de tren de l’Aldea i una 
xarxa capil·lar de busos elèctrics.
“El que es fa ara és l’estudi de vi-
abilitat. Si hi haurà gent si l’aga-
farà o no. Creiem que sí i, segons 
els programes utilitzats, s’incre-
mentaria un 50% més d’usuaris 

del transport públic. Es tracta de 
treure usuaris de cotxes del car-
rer, sobretot privats. 
Els vehicles elèctrics per carrete-
res seran per a serveis. I la gent 
haurà d’utilitzar el sistema públic 
de transport, que s’ha de millo-
rar molt. Això serà molt benefi-
ciós en termes de sostenibilitat 
i eficiència energètica”, ha ar-
gumentant el portaveu de Trens 
Dignes, Josep Casadó.
La idea és que aquest eix de 
transport que ha de vertebrar, 
principalment, la part més po-
blada del Baix Ebre i el Montsià.

Desinversió
D’altra banda, i davant els proble-
mes d’infraestructura que han di-
ficultat seriosament el trànsit fer-
roviari per la línia R-2, que també 
utilitzen les línies ebrenques R-15 
i R-16 per arribar fins a Barcelona, 
Casadó ha recordat la tendència 
d’Adif durant els últims anys de 
focalitzar les seves inversions en 
la llarga distància al mateix temps 

El portaveu de Trens Dignes, Josep Casadó.

UNIRIA ROQUETES I ALCANAR

Trens Dignes defensa que s’implementi amb 
una estació intermodal i una xarxa capil·lar 

de busos elèctrics

Trencacims, 
l’epicentre 

Estatal de les 
Ultres

que deixava de destinar recursos 
en les línies de rodalies i mitja 
distància. “Fa anys que va això: si 

La Trencacims Paüls es va re-
fermar com una cursa referent 
a nivell estatal amb la disputa 
del Campionat d’Espanya Ul-
tra Individual i per Seleccions 
autonòmiques de la FEDME 
en la modalitat Ultra de 75km 
i 5300d+. Marc Ollé i Gemma 
Arenas es proclamen campi-
ons d’Espanya Ultra. Es van im-
posar a l’Ultra de 75km i 5300. 
En la modalitat Trail de 53km 
i 4050d+ els guanyadors van 
ser Jelena Malyseva i Jordi Co-
mellas. Els campions de la Mitja 
Marató de 23km i 1850d+ van 
ser Pau Lleixà i Silvia Piera. 
Des de l’organització el balanç 
és més que positiu de la  de-
sena edició que ha convertit la 
Trencacims Paüls en l’epicen-
tre Estatal de les Ultres. A més, 
esta edició d’aniversari ha ba-
tut rècord d’inscrits i volunta-
ris, als quals s’ha agraït la feina 
desinteresada, tot remarcant 
la “tasca indispensable” a totes 
les edicions.

PAÜLS

Rècord de 
degustacions 

de tonyina

L’Ametlla de Mar va viure tres 
dies intensos amb la Diada de 
la Tonyina Roja, la tradicional 
Diada de la Bicicleta al Mas 
Platé i les dues travesses es-
portives de ressò, Swim for 
Ela i TunaRaceBalfegó. Els 
diferents esdeveniments van 
servir de clam turístic en un 
pont de maig totalment pri-
maveral, amb pluja, sol, altes 
temperatures i una alta ocu-
pació turística. La tonyina 
roja ha estat un dels motius 
principals pel qual els visitants 
han escollit l’Ametlla de Mar 
per passar els tres dies festius. 
Entre dissabte i diumenge, es 
van comptabilitzar un total de 
12.000 degustacions servides 
de tonyina roja a la Diada, una 
xifra rècord que supera les 
darreres edicions. (LCR)

Reconeixement a aquelles entitats i 
persones que impulsen el teatre amateur

mercials.
A l’acte hi va acudir una impor-
tant representació d’integrants 

Pere Brull i els dos darrers pre-
sidents de la secció de teatre 
Victor Borràs i Josep Tomàs 
Margalef. La presidenta, Noè-
lia Brull, va agrair la dedicació 
del grup escènic i el reconei-
xement per part de la Mostra.
(La Cala Ràdio)

comences a deixar-ho i no fas el 
manteniment que toca, acabes 
tenint problemes”. (ACN) 

del Grup Escènic de la SCER 
amb les dues darreres presi-
dències, Noèlia Brull i Joan 
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LA RÀPITA

El CAP de la Ràpita, amb la col-
laboració de l’Ajuntament de 
la Ràpita, impulsa l’Escola de 
Salut i Benestar per a persones 
majors de 60 anys. 
Aquest projecte que s’enge-
ga esdevé un espai de par-
ticipació ciutadana i d’acció 
comunitària que té l’objectiu 
d’aconseguir un envelliment 
actiu i saludable, fomentant la 
corresponsabilitat en la cura 
de la seva salut.
La creadora del projecte i psi-

Impuls a l’Escola de Salut 
i Benestar per a persones 

majors de 60 anys

còloga referent de Benestar 
Emocional del CAP La Ràpi-
ta–Alcanar, Cynthia Del Pino, 
agraeix el suport de totes les 
persones i administracions 
que s’han implicat i detalla que 
“en aquestes sessions es facili-
taran coneixements bàsics so-
bre salut, alimentació, activitat 
física, benestar emocional, 
estimulació cognitiva i espai, 
que seran de molta utilitat per 
a les persones a què es dirigeix 
el programa”.

Josep Caparrós: “és un orgull 
encapçalar esta candidatura de 
persones honestes, realistes, capaces i
il·lusionades per impulsar la Ràpita”
La candidatura d’Esquerra Re-
publicana de Catalunya (ERC) a 
la Ràpita, que concorrerà a les 
properes Eleccions Municipals,  
representa “la diversitat huma-
na, social i cultural de la gent 
rapitenca”. Esquerra la Ràpita 
ha conformat una llista que “és 
un orgull immens encapçalar, 
perquè som persones hones-
tes, realistes, capaces, tenaces 
i il·lusionades per treballar i se-
guir impulsant la Ràpita”, valo-
rava l’alcaldable Josep Capar-
rós, que afegia “comptem amb 
gent amb l’experiència de ges-
tió, amb el realisme sufi cient i 
la màxima voluntat de servei 
públic, preparada per treba-
llar i fer realitat els projectes 
transformadors que tenim pro-

gramats perquè la nostra gent 
tingue el poble que es mereix”. 
En aquest sentit, la nova can-
didatura combina l’experiència 
d’alguns dels seus membres 
amb noves incorporacions que 
li aporten major transversalitat, 
encara més talent, capacitat i il-
lusió ja que “són persones amb 
perfi ls molt diversos, que ve-
nen de sector socials, professi-

onals, culturals diferents i que 
segur sumen més al projecte 
republicà per servir la gent de 
la Ràpita, per això, els agraeixo 
profundament la seva integra-
ció a la candidatura”. L’objectiu 
dels republicans a la Ràpita és 
revalidar la confi ança obtingu-
da en els darrers comicis, per 
“consolidar el govern municipal 
i seguir impulsant la Ràpita”.
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Després de mesos de treball 
conjunt entre l’Ajuntament i 
la Unió de Comerç, està ja en 
funcionament l’app “Ullde-
compra”. El projecte es va co-
mençar a gestar durant la pan-
dèmia de la covid-19 i es va 
materialitzar fa més d’un any 
amb la primera proposta con-
creta. Durant aquest temps, en 
múltiples reunions i trobades, 
s’ha anat perfeccionant l’app 
i adaptant a les necessitats 
dels comerços, negocis i es-
tabliments d’Ulldecona i bar-
ris, pensant sempre en donar 
més i millor servei als clients. 
Es tracta d’una aplicació per a 
mòbils dissenyada per promo-
cionar el comerç local i fide-
litzar els clients. L’app funciona 
també com a plataforma mo-
neder per utilitzar als establi-
ments i poder beneficiar-se de 
descomptes i gratificacions, a 
banda de participar en promo-
cions i sortejos diversos.

App 
“Ulldecompra”

Les Jornades Culturals de Santa 
Bàrbara arriben a la seua rec-
ta final. L’acte d’inauguració va 
tenir lloc el 22 d’abril al Smart 
Centre on també es va celebrar 
l’entrega dels premis literaris 
vila de Santa Barbarà. Des de 
llavors s’ha gaudit d’un extens 
programa d’activitats que ha 
combinat els actes més tradici-
onals amb aquells més exclusius.
Dilluns vinent, dia 8, a les 21.30 
hores, tindrà lloc el lliurament 

Recta final de les 31enes 
Jornades Culturals

El Ple municipal fa nous passos per a 
urbanitzar la zona dels Codonyers

El dijous 30 de març, el Ple mu-
nicipal d’Alcanar va aprovar per 
unanimitat, de forma provisional, 
la modificació puntual del Pla 
general d’ordenació urbana d’Al-
canar per a deixar sense efecte 
el Pla de millora urbana (PMU) 
Los Codonyers.
Això permetrà de tirar avant 
l’expedient de contribucions 
especials. Una vegada s’haja 
aprovat definitivament, s’inco-
arà l’expedient d’expropiacions 
per tal d’aconseguir la titularitat 
de les vies pendents de cessió 
i, a l’últim, s’obrirà l’expedient 
de contribucions especials, que 
establirà quant ha de pagar cada 
propietari de l’àmbit. Finalment, 
ja es podrà licitar i executar 
l’obra.
D’acord amb la normativa que 
marca el sistema de contribuci-
ons especials, l’Ajuntament as-
sumirà un percentatge dels cos-
tos de l’expedient i les persones 

propietàries de terrenys i immo-
bles en pagaran la resta. A banda, 
l’Ajuntament pagarà la part pro-
porcional que li correspon per la 
propietat i els metres de pany de 
paret de la plaça Lluís Companys 
(carrer Onze de Setembre) i del 

La urbanització 
de la zona dels Codonyers té com a propòsit 

desplegar noves infraestructures

ALCANAR

ULLDECONA

El Govern va concedir la Me-
dalla al treball President Macià 
2022 a la santjaumera, Beatriu 
Masià Masià. Beatriu és Llicen-
ciada en Filosofia i Ciències de 
l’Educació i màster en Estudis 
sobre les Dones a la UB. Ha tre-
ballat com a educadora social 
en un centre d’acollida per a 
dones maltractades; terapeu-
ta especialitzada en l’atenció a 
dones en situació de violència 
masclista; assessora en l’abor-
datge de la violència masclista 
a entitats i institucions, i super-
visora d’equips d’intervenció en 
violència masclista. És cofun-
dadora i presidenta de l’entitat 
‘Tamaia, viure sense violència’ 
i assessora del Govern a través 
de l’Institut Català de les Dones
L’Ajuntament ha donat “l’enho-
rabona a Beatriu, pel reconeixe-
ment a la gran tasca en defensa 
dels drets de les dones i a la llar-
ga trajectòria en l’àmbit social, 
de gènere i igualtat”. 

Medalla al 
treball 

President Macià

SANT JAUME

del reconeixement al mèrit pla-
ner. A continuació, sopar de 
gala a l’Hotel-Restaurant Venta 
de la Punta.
El final de les Jornades és just 
abans de la celebració de la 
festivitat de Sant Gregori, di-
marts dia 9, i que enguany se 
celebrarà el dies 12, 13 i 14 de 
maig.
A la imatge, acte d’inauguració 
de les XXXI Jornades Culturals, 
fa dues setmanes. 

AMPOSTA

La Fira Gastronòmica de la 
Sénia té lloc el cap de setma-
na vinculat a la Festa de Sant 
Gregori (o Diada del Recap-
te), que se celebra el dilluns 
més proper al dia 9 de maig. 
Aquest lligam de la festa de 
Sant Gregori amb la gastrono-
mia, va fer que l’any 2004 s’or-
ganitzés per primera vegada 
aquesta fira. Hi haurà, este cap 
de setmana, activitats de gran 
atractiu que atreuen milers de 
visitants per la qualitat i singu-
laritat de les mateixes. Entre 
aquestes, destaquen les de-
mostracions a càrrec de grans 
mestres culinaris, les curses de 
cavalls pura sang i els concerts 
del Séniafest que, juntament 
amb la resta d’actes que con-
formen la Fira Gastronòmica 
de la Sénia, fan d’este cap de 
setmana uns dies semblants 
als de festa major.  Per tant, 6 
i 7 de maig, cap de setmana 
festiu al casc antic de la Sénia.

19a Fira 
Gastronòmica 

LA SÉNIA

Servei pioner per humanitzar 
l’atenció de les persones 

amb malalties mentals

La Unitat Polivalent d’Ampos-
ta ha posat en marxa aquesta 
setmana ‘l’Habitació del con-
fort’. Es tracta d’un servei pio-
ner a Catalunya per humanitzar 
l’atenció de les persones que 
pateixen malalties mentals. La 
nova estança està equipada 
amb mobiliari, recursos audi-
ovisuals i lumínics i equips de 
música, que creen un ambient 
de relaxació. 
L’espai permet als professio-

nals abordar situacions d’agi-
tació i conductes complexes 
dels usuaris del centre, que són 
pacients majors de divuit anys, 
amb tècniques alternatives a 
les coercitives. Segons dades 
de la Fundació Pere Mata, les 
patologies greus en salut men-
tal s’han incrementat entre un 
3% i un 4% en l’últim any a les 
Terres de l’Ebre. Aquest aug-
ment, indiquen, és generalitzat 
arreu de Catalunya. (ACN)

pati de l’Escola Joan Baptista 
Serra (carrer Jaume I).
La urbanització de la zona dels 
Codonyers té com a propòsit 
desplegar noves infraestructu-
res, ja que les actuals són insu-
ficients o han quedat obsoletes.

SANTA BÀRBARA
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AJUNTAMENT MÓRA D'EBRE                          EDICTE
El Ple de l’Ajuntament de Móra d’Ebre, en sessió de data 17 d’abril de 2023, va aprovar inicialment la “Modifi cació puntual de les Normes Subsidiàries 
de Móra d’Ebre, en diferents apartats de la normativa urbanística” per una banda en el sistema d’equipaments en el sòl urbà del municipi i per 
altra en la Clau 10 de sòl no urbanitzable. Aprovació que se sotmet a informació pública pel termini d’un mes durant el qual es poden presentar les 
al·legacions que es considerin adients, en compliment del que disposa l’article 85.4 del DL 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text refós de la 
Llei d’urbanisme.

Així mateix, va acordar suspendre l’atorgament d’aprovacions, autoritzacions i llicències urbanístiques en els àmbits referències fi ns a l’aprovació 
defi nitiva de la present Modifi cació de Normes Subsidiàries i com a màxim dos anys d’acord amb l’establert als arts 73 i 74 del DL 1/2010 de 3 d’agost, 
text refós de la Llei d’ Urbanisme.

La documentació completa de l’expedient es pot consultar a les ofi cines de l’Ajuntament tots els dies, en horari d’ofi cina i al web municipal.
Contra l’acord de suspensió de llicències, per tractar-se d’un acte administratiu de tràmit qualifi cat, es pot interposar recurs contenciós administratiu 
davant el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, en el termini de dos mesos a comptar des del dia següent de la seva publicació del BOPT, sense 
perjudici d’ utilitzar qualsevol altre recurs que s’ estimi procedent.

Contra la resta d’acords, per tractar-se d’actes administratius de tràmit no qualifi cats, no procedeix la interposició de cap tipus de recurs. 

Móra d’Ebre, 25 d'abril de 2023                                               Ruben M. Biarnes Renedo 
                         Alcalde de Móra d’Ebre

Pimec i ARCA, amb la col·labo-
ració del Consell Comarcal de 
la Terra Alta, organitzen una jor-
nada destinada a destacar la im-
portància d’un model de negoci 
que aposti per la transformació 
digital. La jornada tindrà lloc el 
proper 11 de maig, de 12.30 a 
13.30 h a la seu del Consell Co-
marcal de la Terra Alta.

Terra Alta:
transformació 

digitalLa Romeria a la Fontcalda, a 
Gandesa, se celebra el primer 
diumenge de maig.
El dia abans els xiquets del po-
ble anuncien l’esdeveniment 
tocant les campanes pels car-
rers i cridant: “a la Fontcalda, a 
la Fontcalda”.
El dia de la romeria la processó 
surt des de l’església a les 7 del 
matí.
Els mocadors de color blau i 
les banderes dels grups que 

Romeria a la Fontcalda

La republicana Marta Montagut 
presenta una llista per transformar 

Móra d’Ebre
La candidata a l’alcaldia de Móra 
d’Ebre per Esquerra Republica-
na, Marta Montagut i Hernán-
dez, va presentar  l’equip que 
l’acompanyarà a les eleccions 
municipals del 28 de maig. Un 
acte on també va participar el 
president del partit, Oriol Jun-
queras, i que va reunir 200 per-
sones al passeig del Pont. Sota 
el lema “primer les persones”, 
Marta Montagut va presentar un 
projecte engrescador, dinàmic i 
efi cient: “Hem de donar vida a 
Móra d’Ebre habitant totes les 
zones del poble amb la cultura 
i el comerç, promocionant llocs 
resilients amb el canvi climàtic 
i sobretot, ho hem de fer sense 
deixar de banda la nostra iden-
titat i història”. 
Pel que fa a la candidatura que 
presenta, Montagut va afi r-
mar que “la responsabilitat de 

transformar Móra d’Ebre no pot 
recaure sobre una sola perso-
na”, al que afegia que “per això 
m’acompanya un equip de gent 
amb molta il·lusió i ganes d’unir 
forces perquè Móra d’Ebre tre-
balli amb tot el territori”.

Oriol Junqueras 
va donar suport a 

l’alcaldable i 
el seu equip

POLÍTICA

Emma Estela Ripoll, amb un 
projecte sobre ‘Els fl ixancos als 
camps de concentració nazis’, 
és la guanyadora del 14è Premi 
de Treballs de Recerca (TDR) 
sobre la Ribera d’Ebre, convo-
cat pel Centre d’Estudis de la 
Ribera d’Ebre (CERE), amb el 
suport del Consell Comarcal. 

Premi de TDR sobre la 
Ribera d’Ebre fan junts el camí anuncien l’ar-

ribada de la processó al Santu-
ari, situat a 13 Km. de Gandesa.
Al fi nal del dia es torna en pro-
cessó al poble fi ns l’església 
on els fi dels s’acomiaden de la 
Verge fi ns l’any que bé.
Esta setmana s’ultimen els tre-
balls de manteniment dels es-
pais del Santuari.
L’Ajuntament ha habilitat una 
zona d’aparcament per a vehi-
cles a l’altre costat del riu.

Joan Aubanell fa ofi cials 
els integrants

 d’Alternativa per Gandesa

L’alcaldable republicà Joan 
Aubanell va presentar els in-
tegrants que l’acompanyaran 
en la candidatura municipal 
d’Alternativa per Gandesa. Au-
banell va rebre el suport de 
la secretària general adjunta 
d’Esquerra Republicana de Ca-
talunya i diputada al Parlament, 
Marta Vilalta. L’alcaldable va 
destacar que els membres de 
la candidatura “són gent com-
promesa, de pensament crític, 
que aporta una mirada jove i en 

ganes de treballar pel benestar 
de tota la societat gandesana; 
amb  la voluntat de  fomentar 
una administració municipal 
més propera, transparent i ba-
sada en la participació ciutada-
na. Som l’única opció de canvi, 
amb un projecte clar, que toca 
de peus a terra; sabent quines 
són les necessitats del poble, i 
sortim convençuts que tenim 
el millor equip i el millor pro-
jecte per a Gandesa. Hem vin-
gut a guanyar”. 
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** ERC Deltebre prioritzarà en la seva acció de govern “l’atenció a les persones” 
amb més de 200 accions. La candidatura republicana està acabant d’ultimar els 
detalls de la campanya. En els dies vinents desvetllaran els actes que duran a ter-
me per donar a conèixer el seu projecte i el seu equip.

** EL DIPUTAT I ALCALDABLE de Movem Tortosa-PSC, Jordi Jordan, reclama al 
conseller de Salut l’inici del pla funcional del nou hospital.

** SALVEM LO MONUMENT es presenta fent valdre el seu ADN tortosí. Rubén 
Espuny és el cap de llista. Després d’haver aconseguit més de 700 firmes, els res-
ponsables de la candidatura en destaquen el fet que sumi “persones de diferents 
sensibilitats polítiques i que no estan actualment relacionades amb el món de la 
política, però que tenen moltes ganes de defensar la veu dels tortosins”.

** NÚRIA VENTURA, actual alcadessa d’Ulldecona, fa valdre el seu equip i un 
mandat en el qual el deute del municipi ha quedat a zero.

** JUNTS PER ROQUETES presenta el seu projecte de ciutat. La candidata a l’al-
caldia,  Lídia Saura, ha presentat el seu programa electoral amb 13 propostes “rea-
listes” i que volen “satisfer les necessitats dels roqueteros i roqueteres i a la vegada 
fer de Roquetes i la Ravaleta la ciutat que tots volen i desitgen”. Convertir les naus 
de la Lear en una nova casa d’oficis i el Mercat en un centre multiusos social i 
cultural són dos de les “propostes més ambicioses” que Saura inclou en el seu 
programa.

** AVANT EL PERELLÓ presenta la llista de Samuel Ferré. La candidatura integra 
persones “molt diverses i representatives del teixit social del poble i alhora de di-
versos sectors empresarials i públics”, que amb Ferré com a nou candidat, “volen 
aportar nous aires per fer avançar el Perelló”, segons afirmen des d’ERC.

** IRENE FORNÓS repeteix com a cap de llista d’Esquerra Republicana a Bítem.

** JOAN ANTONI CABALLÉ va donar a conèixer la candidatura de Junts pel Pere-
lló. La llista “manté els pilars elementals del nucli dur de Junts, membres que 
formaven part de l’anterior legislatura i que són de màxima confiança del cap de 
llista”.

SERVEIS
L’Onada presenta el seu nou 

servei Onaictus a Tortosa

L’Onada Serveis presentarà 
el seu nou servei avui 

divendres, dia 5 de maig, a 
les 12 del migdia.
El Centre de Dia de L’Onada 
Tortosa, ubicat al carrer Bis-
be Serra 6 de Tortosa, inicia el 
seu servei especialitzat com a 
Onaictus. Aquest està pensat 
per a persones grans que han 
patit algun tipus d’accident 
neurològic i necessiten cures 
i tractament orientat en acon-
seguir la seva recuperació. 
L’objectiu és que després d’ha-
ver patit un accident neurolò-

gic, puguin recuperar la seva 
independència i millorar la seva 
qualitat de vida.
D’aquesta forma L’Onada Ser-
veis especialitza la seva mis-
sió al Centre de Dia a Torto-
sa, sempre seguint la filosofia 
que marca l’organització i els 
seus professionals, amb l’aten-
ció centrada en les persones 
grans, i de retruc, en les seves 
famílies.
L’acte de presentació comptarà 
amb la presencia de la Directo-
ra General de L’Onada Serveis, 
Cinta Pascual.

96 platges i 24 ports, guardonats amb 
la Bandera Blava 2023 a Catalunya
Catalunya compta aquest 2023 
amb 96 platges guardonades 
(dues més que l’any passat) i 
24 ports (un més) amb Bandera 
Blava, que reconeixen interna-
cionalment la qualitat i serveis. 
Pel que fa a les platges, 28 
corresponen a la demarcació 
de Girona, 33 a Barcelona, 26 
a Tarragona i 9 a les Terres de 
l’Ebre. 
I sobre els ports, n’hi ha 10 de 
la zona de Girona, 7 a la de Bar-
celona i 7 més a la de Tarrago-
na i Terres de l’Ebre. 
El distintiu ha estat atorgat pel 
Jurat Internacional Bandera 
Blava 2022 de la FEE (Founda-
tion for Environmental Educa-
tion).
Les platges ebrenques guardo-
nades són: Calafató, Sant Jordi 
d’Alfama, Cala Forn i l’Alguer 
(Ametlla de Mar); Cap Roig i 
Les Avellanes (L’Ampolla); Riu-
mar (Deltebre); Les Delícies (La 

Ràpita) i Les Cases d’Alcanar-El 
Marjal. Pel que fa als ports: 
Club Nàutic l’Ametlla de Mar, 
Club Nàutic l’Ampolla i  Club 
Nàutic La Ràpita.
(Foto: Cala Forn)

9 platges i 3 ports 
ebrencs han estat 

guardonats

ACTUALITAT

Albert Salvadó: 
“Més del 97% de la població

de les Terres de l’Ebre 
podrà votar alcaldes i alcaldesses 

d’Esquerra”
Després d’una  trobada de treball con-
junta a Aldover, amb els 48 alcalda-
bles i números dos de les candidatu-
res municipals d’Esquerra Republicana 
de Catalunya a les Terres de l’Ebre; el 
president de la Federació de l’Ebre del 
partit, Albert Salvadó; acompanyat de 
la consellera Laura Vilagrà, en van fer 
la presentació de tots, i una valoració 
molt positiva pel fet de ser la primera 
força municipalista al territori i al país. 
Salvadó va afirmar que “més del 97% 
de la població de les Terres de l’Ebre 
podrà votar un alcalde o alcaldessa 
d’Esquerra Republicana, i estic con-
vençut que a partir del 28 de maig més 
de la meitat dels municipis estaran en 
mans d’alcaldes i alcaldesses d’Esquer-
ra Republicana”. A més va aprofitar el 
parlament per destacar que davant la 
situació de sequera més important de 
la història del país, “el president Pere 
Aragonès descarti de manera explícita 

una possible interconnexió de l’Ebre 
amb les conques internes de Cata-
lunya”. La consellera Laurà Vilagrà va 
cloure l’acte de presentació recordant 
que Esquerra és el partit que ha fet 
més llistes municipals a les Terres de 
l’Ebre,  i arreu del país amb 836.
Vilagrà va reivindicar la feina d’Esquer-
ra Republicana a les Terres de l’Ebre, 
“defensant un model territorial respec-
tuós, equilibrat, ple d’oportunitats per 
a tothom, i sempre al costat de la gent 
construint futur”.
La consellera va destacar “haver fet 
llistes molt competitives que represen-
ten la diversitat de les Terres de l’Ebre i 
la determinació de créixer en nombre 
d’alcaldies. Ens plantegem el repte de 
ser a les alcaldies de les 4 capitals de 
comarca. Hem de ser més i més forts, 
perquè hem demostrat que som els 
més útils per tirar avant els projectes 
més engrescadors per este territori”.
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TERCERA FEDERACIÓ: 

Ascó-Reus  dissabte 18h

SEGONA CATALANA (Ascens)

Aldeana-J i Maria diu 12h

Ulldecona-Tortosa dium 17.30h

Ebre Escola-Morell 18h

(Permanència 1)

Roda-Ampolla diss 17h

La Sénia-Camarles diss 17h

(Permanència 2)

Salou-R Bítem dissabte 17h (a 
Cambrils)

M Nova-Vendrell dissabte  16.30h

Vilaseca-Catalònia dissabte 17h

3A CATALANA  dissabte

Roquetenc-Rapitenca 16.30h

Masdenverge-Godall 18h

Gandesa-Benissanet 18h

J i Maria-Corbera 19.30h

Diumenge

La Cava-Flix  17h

Perelló-Tortosa diu 17h

Amposta-S Bàrbara 17h

Xerta-Ametlla 17.30h 

4A CATALANA dissabte

J i Maria-Gandesa 17.15h

Aldeana-la Cava 18h

Camarles-Catalònia 18.45

Diumenge

Ginestar-Amposta 17h

Fatarella-Alcanar 17h

Pinell-Ametlla 17.30h

La Galera-S Jaume 17.30h

Tivenys-Olimpic 18h

LA PROPERA

ELS 26 MAGNÍFICS 
D’AMPOSTA 
Ha estat l’exclusiva millor 
guardada. Anava donant 
pistes i vaig assolir que les 
velles glòries d’Amposta es 
reunissin per fer una foto 
històrica, recordant batalles 
i després compartint un gran 
dinar. Van estar convocats 
jugadors d‘Amposta que van 
competir en lligues nacionals, 
amb record als que ja no estan 
entre natros. Per fer la selecció 
d’aquest històric equip, vaig 
confiar amb el millor seleccio-
nador d’Amposta, el gran Sin-
to. Li vaig encomanar aquesta 
tasca fa 5 mesos i ell va reunir 
a Felipe, Diego, Subirats, Ber-
tomeu, Batalla, Balaguer, Sergi 
Auré, Valldeperez, Verdiell, 
Adell, Gustavo, Tarrazona, 
Also, Ferran, Acosta, Redó, 
Añó, Becerra, Miguel, Fornós, 
Pepe, Padilla, Mario i Bria. Fal-
taven Victor Bertomeu i Eden 
per estar a l’estranger i Arnau 
Sola a Múrcia. S’haurien de fer 
més homenatges d’aquesta 
índole, només als centenaris 
dels clubs es fan coses així. 
D’aquests, magnífics de 
l’Amposta en recordo dos per 
tenir-los a la meva col·lecció 
de cromos quan jo era un 
crio: Batalla del  Pontevedra 
i Bertomeu de l’Espanyol. 
Avanço que ja en tinc un altre 
especial en ment i en plena 
elaboració. Gràcies Sinto per 
reunir aquests grans jugadors 
d’un club històric i amb una 
foto que ja és per a la història i 
que el club hauria d’emmarcar 
a la seu i en un lloc visible de 
l’estadi. Un cop més gràcies 
Sinto. (plana 19)

CELMA

UNITS CONTRA LA 
VIOLÈNCIA 
La Federació Catalana de 
Futbol ha aprovat la realitza-
ció d’una acció reivindicativa 
contra tot tipus de violència 
als camps i pavellons. Es tracta 
d’una acció per conscienciar de 
la greu problemàtica existent 
actualment amb les incidènci-
es. L’acció començarà este cap 
de setmana (vegeu noticia de 
la part inferior). L’augment de 
la violència s’està fent palès 
amb agressions d’espectadors 
a àrbitres, a jugadors i jugado-
res, o baralles i batusses entre 
aficionats. És un problema de 
tots. I tots hem d’estar units. 
La veritat és que cada cap de 
setmana veig diversos partits. 
I no m’he trobat amb cap inci-
dència greu. Però això no trau 
que hi ha massa tensió. S’ha 
de posar fil a l’agulla. Malau-
radament, crec de poc servirà. 
El problema és social i va més 
enllà. Però tot el meu suport a 
l’acció. I a totes les que puguin 
fer en esta direcció. 

MICHEL TERCERA FEDERACIÓ
Omar (Rapitenca) fitxa per 
l’Ebre Escola

   El partit
   de Canal TE:
Salou-R Bítem
dissabte 23.59 hores

Unió amb
l’arbitratge 

contra la 
violència

Una protesta conjunta en tot 
el futbol i futbol sala. La Fe-
deració Catalana de Futbol 
ha aprovat la realització d’una 
acció reivindicativa contra tot 
tipus de violència als camps i 
pavellons. Jugadors, jugado-
res, tècnics i àrbitres saltaran 
conjuntament al terreny de 

joc abans de l’inici dels partits, 
i se situaran tots abraçats al 
cercle central durant un mi-
nut. Aquesta acció donarà ini-
ci a partir d’aquest cap de set-
mana, i s’estendrà al llarg de 
les jornades de tot el mes de 
maig La protesta es reprodui-
rà en tots els partits de futbol 

i futbol sala d’àmbit territorial, 
tant de categories amateurs 
com de base, d’arreu de l’es-
tat. La iniciativa, liderada per la 
RFEF, s’engega després de de-
tectar en els últims mesos un 
notable increment d’accions 
violentes en el conjunt de par-
tits, que està tenint una major 

afectació sobre el col·lectiu 
arbitral. En el cas de Catalu-
nya, mentre que la temporada 
2018-2019 es van produir 35 
incidents greus de públic, en-
guany, amb la competició en-
cara sense acabar, ja se n’han 
produït 96. Això suposa un in-
crement del 174,29%.

Omar Ouhdadi fou un jugador 
important a la Rapitenca la tem-
porada passada i també ho ha 
estat en esta, sobre tot en el da-
rer tram del campionat. 
El jugador inicia ara una nova 
etapa en les jornades que man-
quen per acabar esta campanya, 
en el play-off d’ascens de Sego-
na a Primera catalana. Ha fitxat 
amb l’Ebre Escola.
Amb la normativa que impedeix 
a un jugador tornar a jugar en un 
club, en el que ha causat baixa, 
fins sis mesos després de pro-
duir-se, cal veure que Omar no 
podria tornar a jugar a la Rapi-
tenca fins avançat el novembre.  
Amb la qual cosa també es pot 
desprendre que el jugador pot 
tenir en perspectiva possibilitats 
d’anar a una categoria superior 
la temporada vinent. 
En tot cas, la Rapitenca que ha 
acceptat el desig d’Omar i este 
ja va entrenar amb l’Ebre Escola 
ahir dijous i entrarà en convoca-
tòria el diumenge, per al partit 
contra el Morell.
D’altra banda, la Rapitenca se-
gueix pendent dels equips ca-
talans de 2a RFEF. N’haurien 
de baixar 3 per poder afectar la 
permanència rapitenca a Terce-
ra. De moment, l’Olot ha baixat. 

Omar (Rapitenca) fitxa per 
l’Ebre Escola

El Prat, entre altres, segueix en la 
lluita, quan falten dues jornades. 
També recordar que un equip 
català de Tercera RFEF tindrà 
opció de pujar, si supera la pro-
moció d’ascens. Si això passés, hi 
hauria una compensació menys. 
De moment, Hospitalet i Sant 
Andreu van guanyar en l’anada, 
a San Cristobal i Peralada (1-0). 
Diumenge disputaran la tornada 
Els dos guanyadors de l’elimina-
tòria en jugaran una altra, entre 
ells, per decidir l’equip català 
que jugarà la promoció definiti-
va d’ascens contra un altre equip 
d’una altra territorial. 

Albert Meca ha anunciat que, 
després de sis temporades, no 
seguirà a la UE Aldeana, club 
en el ha estat els darrers anys el 
director esportiu. “És moment 
de fer un pas al costat perquè 
tot plegat desgasta. He treballat 
amb molta il.lusió però ara crec 
que esta etapa ja es tanca i així 
ho he comunicat a la junta”.    

Debutarà diumenge 
en el partit contra el 

Morell

L’Ascó va veure frenada la seua 
ratxa de resultats positius en la 
visita al camp del cuer, el Mo-
lins, equip que només havia 
guanyat dos partits fins dissabte 
(3-2).
Els locals van avançar-se aviat 
però l’Ascó va reaccionar, tenint 
opcions. No obstant, a la mit-
ja hora, el partit es va igualar i 
els asconencs no van tenir tant 
protagonisme. A l’inici de la re-
presa, el Molins, a la sortida d’un 
córner, va marcar el 2-0. L’Ascó 
va refer-se i, tot i que no amb 
tanta claredat com a la primera 
meitat, va gaudir d’ocasions que 
va evitar el porter local. 
El jugador més determinant 

FC Ascó: derrota dolorosa
del Molins, Aleix, va aconseguir 
el 3-0. I a darrera hora va pro-
duir-se la reacció en forma de 
gols. Konu i Ferran van ajustar 
el marcador, sense temps per 
a més. Va ser una derrota do-
lorosa en l’intent de l’Ascó d’es-
calar posicions. Cal refer-se i ja 
pensar en la visita del líder Reus, 
demà dissabte. Els reusencs es 
juguen conservar l’avantatge 
per ser campions i pujar a Ter-
cera Federació. L’Ascó intenta-
rà contrarestar el potencial del 
proper rival.  

Albert Meca no 
seguirà a la UE 

Aldeana

L’Ascó rebrà demà el 
líder, el Reus
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SEGONA CATALANAMorell, 3
Aldeana, 1

Cinquena victòria seguida del 
Morell, que ja ha pujat fi ns la 
quarta plaça. L’Aldeana es va 
avançar però el Morell va re-
muntar en moments psicolò-
gics, al fi nal del primer temps i 
a l’inici del segon. 
Ferran Simó, tècnic de l’Alde-
ana: “va ser un partit en el que 
teníem molta il.lusió. Cas de 
guanyar ens haguéssim posat 
quarts. Vam començar bé i amb 
un altre gol d’Aleix ens van fi car 
per davant. El gol, però, ens va 
confondre  i ens vam fer una 
mica enrere. No vam passar 
angúnies fi ns els darrers mi-
nuts quan ells van apretar més 
i  van empatar. A la represa tot 
va canviar. Eric, amb un dit del 
peu trencat i Villa, amb molès-
ties a l’abductor, van haver de 
ser substituïts. Això ens va con-
dicionar afegint-se a les baixes 
que ja tenim.  A més, penso que 
al segon temps el Morell va ser 
molt dur, amb permisivitat ar-
bitral, fent entrades molt llet-
ges. Situació desagradable. Una 
cosa és competir i anar al limit; 
natros hi anem, som intensos. 
Però l’altra és permetre segons 
quines situacions. A més, al-
guns comentaris de l’àrbitratge, 
sobre els equips de les Terres 
de l’Ebre, com a minim van ser 
decepcionants. Ja vaig dir-ho 
la setmana passada que quan 
parles a la tele dels àrbitres a la 
setmana següent et toca. I ens 
va tocar. No vam perdre per 
l’àrbitre però va infl uir perquè 
no va tallar el joc. Natros tam-
poc vam estar a l’altura amb un 
equip molt condicionat. Llàsti-
ma perquè era una bona opor-
tunitat. Tot i intentar-ho i fer un 
gran esforç, no va ser possible”.

Tortosa-Jesús i Maria, 1-0 
Després de 2 derrotes, victòria 
agònica i necessària del Tor-
tosa contra el Jesús i Maria. 
Un gol d’Ibra al 89 va valdre el 
triomf. El Jesús i Maria, molt 
posat en el partit, va generar 
difi cultats al Tortosa, tenint 
també opcions a la primera 
meitat. A la represa, els de Lluís 
van defensar-se amb odre i, tot 
i quedar-se en deu, van mante-
nir l’empat fi ns el fi nal,quan va 
arribar el gol local. El Tortosa, 
en la recta fi nal del duel, també 
va quedar-se amb deu per l’ex-
pulsió de Yassine. Els tortosins 
es distancien a la tercera plaça, 
que és d’ascens.
Jordi Fabregat, tècnic del Tor-
tosa admetia que “principal-
ment a la primera meitat, des-
prés de fallar el penal, no vam 
tenir tan de control del joc i el 
Jesús i Maria amb la seua pres-
sió ens va crear difi cultats. A 
la represa penso que vam ser 
més dominadors i vam generar 
diverses ocasions. Ells van se-
guir amb una pressió alta que 
comportava fer sensació de 
poder recuperar a camp con-
trari i poder fer perill. Vam in-
sistir, tot i que no amb fl uidesa. 

Pobla B-Ebre Escola, 0-2
Gran victòria de l’Ebre que el 
consolida en la segona plaça, re-
fermant el camí de l’ascens. Po-
vero va marcar aviat el 0-1 però 
la seua lesió i l’expulsió de Pino, 
porter de l’Ebre, van complicar 
el duel per als ebrencs que, no 
obstant, amb ofi ci van saber am-
pliar l’avantatge amb el gol de 
Buera a la represa. L’Ebre Esco-
la va saber sofrir i va mantenir 
l’avantatge fi ns el fi nal.
Josep Balart, tècnic de l’Ebre Es-
cola: “l’equip va començar molt 
bé, conscient de que era un par-
tit amb doble valor de punts. Es 
va fer aviat amb el domini de la 
pilota i el control de la situació 
interpretant el joc que havia de 
fer i que havíem parlat. Al minut 
2 Povero ja va tenir una ocasió. 
Poc després Povero, amb un 
tret potent al pal curt, va mar-
car el 0-1. Però el partit es va 
complicar. En la jugada del gol, 
Povero es va lesionar de certa 
importància. Estem pendents 
de l’evolució i les proves. També 
dir que vam anar justos d’efec-
tius però vam seguir amb bona 
actitud,  tot i que, arran d’una 

acció aillada, amb una pilota a 
l’esquena de la nostra defensa, 
Marco va fer una falta fora de 
l’àrea i va ser expulsat. Va ser un 
altre contratemps.  Per això ja no 
vam tenir tan de control del joc 
i vam estar precipitats. Ells van 
tenir rematades molt clares que 
natros vam traure sota els pals. 
Ja no vam poder generar; ens va 
costar adaptar-nos i al descans 
vam fer reajustos. A la represa 
ells van tenir una doble ocasió 
que va evitar Carlos. Amb els mi-
nuts vam millorar, augmentant el 
control del joc. L’equip es va sa-
crifi car, amb ambició, no come-
tent errors i defensant els espais. 
Vam estar molt sòlids. A mesura 
que va avançar el partit vam te-
nir més sortida i en una jugada 
combinada, Aleix va fer una pas-
sada enrere, Pep va rematar i el 
porter la va traure. Finalment va 
ser Buera qui va marcar. Que-
dava molt, L’equip va tenir ofi ci i 
penso que la sensació va ser que 
podíem  fer el tercer. Gran vic-
tòria; no és que sigue defi nitiva 
però ens deixa molt a prop per 
poder assolir el somni”.

Ulldecona-Canonja, 0-0
L’Ulldecona va empatar contra 
la Canonja, equip que ja ha pu-
jat de categoria. Partit en el que, 
tot i el resultat, van haver oca-
sions a les porteries. Els locals, 
amb molts jugadors de casa i 
juvenils, van aguantar força bé, 
tot i jugar amb deu durant la se-
gona meitat.
Moha, tècnic de l’Ulldecona: 
“vam convocar sis juvenils (5 
van ser titulars) i amb ells te-
níem 3 canvis a la banqueta. 
Vam competir molt bé contra 
un molt bon equip. Vam tenir 
possessió de pilota i vam ser 
sòlids enrere. Ens van crear po-
ques opcions. Natros al primer 
temps tampoc vam fer-ne però 
vam arribar amb diverses juga-

des amb possibilitats. A l’inici 
de la represa tot es va compli-
car amb l’expulsió de Serrano.  
Però fi ns i tot amb deu vam fer 
un partidàs, dels millors de la 
temporada, amb ritme i mol-
ta intensitat, jugant bé, tenint 
ocasions per poder marcar i 
emportar-nos els tres punts. 
Ens va faltar contundència per 
resoldre estes jugades que vam 
crear a l’àrea rival. La Canonja 
es va emportar un punt però 
penso que natros mereixiem 
els tres. Estic molt content de 
la implicació dels jugadors i els 
juvenils ens han donat un plus, 
un aire fresc que ens ha anat 
bé. Seguirem en esta línia en les 
jornades que queden”. 

Camarles-Arboç, 2-0
El Camarles, ja salvat, es va 
acomiadar de l’afi ció amb una 
victòria. Jordi Aliau i Pedro van 
marcar a la primera meitat. 
Josep Bertomeu, director es-
portiu, del Camarles: “vam sor-
tir molt enxufats des del primer 
moment i en pocs minuts ens 
vam posar amb el 2-0. Pen-
so que a la primera meitat el 
Camarles va ser superior i fi ns 
el descans es va gestionar bé 
l’avantatge. Al segon temps, 

l’Arboç va sortir amb més con-
vicció però natros vam saber 
conservar el resultat i a la con-
tra vam tenir opcions per sen-
tenciar i ells van crear-les per 
per reduir distàncies. Satisfets 
per la victòria. Partit amb mol-
ta gent al camp, tot i la pluja i 
que també va coincidir amb el 
quarta que a la mateixa hora 
jugava a Amposta. Bon resultat 
per tancar la temporada a casa”. 
El Camarles acaba a la Sénia. 

Malgrat això, el gol va premiar 
l’esforç en un partit en el que 
no vam ser superiors però en 
el que necessitàvem sumar els 
tres punts per recuperar con-
fi ança”. Lluís Fornés, tècnic 
del Jesús i Maria: “molt satisfet 
del treball de l’equip i l’actitud. 
Vam canviar el plantejament 
per adaptar-nos a les circums-
tàncies del partit, pel rival i les 
dimensions del camp. Vam 
aplicar bé el que havíem de fer 
i al primer temps recordo tenir 
també una ocasió clara de Sal-
va. A la represa, no vam poder 
sortir tant però vam fer sensa-
ció de poder contraatacar. Ens 
vam quedar amb deu però vam 
seguir defensant amb ordre. 
A darrera hora es va escapar 
l’empat. Content del partit. Per 
natros és un premi disputar el 
play off  i estem gaudint, com-
petint força bé com va demos-
trar l’equip en la jornada pas-
sada”.

1. Canonja
2. Ebre Escola
3. Tortosa
4. Morell
5. Pobla
6. Aldeana
7. Ulldecona
8. J i Maria

59
50
71
42
48
43
51
52

20
24
36
33
41
40
40
52

65
54
51
44
44
43
41
41

1. Camarles
2. Arboç
3. La Sénia
4. Ampolla
5. Roda
6. Riudoms

42
49
46
31
39
36

41
50
55
57
51
42

36
34
33
32
27
25

PLAY OFF ASCENS. Jornada 9

PLAY OFF Permanència. Jornada  9

1. Vilaseca
2. Móra Nova
3. Catalònia
4. Salou
5. R Bítem
6. Vendrell

35
42
38
50
30
18

31
44
55
60
44
56

36
34
33
32
29
21

PLAY OFF Permanència. Jornada 9

La Sénia assoleix 
la permanència (2-4)

La Sénia va guanyar a l’Ampolla 
i, a manca d’una jornada, ja està 
salvat. L’Ampolla, amb el resul-
tat del dia abans del partit Riu-
doms-Roda (1-1), ja havia assolit 
la permanència. Això va infl uir 
perquè els ampolleros, que han 
patit molt en les darreres jorna-
des, ja no es van veure tan exi-
gits. La Sénia, més intensa i amb 
el vent a favor al primer temps, 
va estar més posada en les pilo-
tes dividies i es va avançar amb el 
gol d’Albert i el golàs de Gaspa-
rin, després d’una bona acció de 
Carlos per la dreta. A la represa, 
el partit va seguir igual, amb poc 
ritme i amb un equip, la Sénia, 
que era qui més centrat esta-
va en la confrontació. El juvenil 
Narcís, amb un gran gol, i Albert, 
en una bona incursió, van ampli-
ar l’avantatge amb el 0-4. En els 
darrers minuts, la Sénia ja es va 
acomodar i l’Ampolla va reacci-
onar, fent Edu dos gols, un d’ells 

des de gairebé el mig de camp.
L’Ampolla acaba la lliga demà a 
Roda ja pensant també en co-
mençar a treballar per la tem-
porada vinent. Per la seua part, 
La Sénia va celebrar una perma-
nència feta a còpia d’insistència i 
de progressió d’un equip que re-
alment s’ha merescut l’èxit, quan 
pitlor ho tenia. Adrian Gonçal-
ves, mister de la Sénia, admetia 
estar “molt content. Al fi nal de 
la primera volta, a la primera 
fase, teníem 3 punts. I ja en el 
play-off , després de la derrota a 
Roda, estàvem a sis punts d’este 
equip. La reacció ha estat molt 
bona i vull felicitar els jugadors 
pel seu treball i a la junta per la 
confi ança. Realment estem molt 
satisfets per una permanència 
molt treballada, amb molts nois 
joves. Tots, els més joves i els 
més veterans han fet una pinya 
i han estat molt units per assolir 
l’objectiu”.

sada”.
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Una final. El Salou, 
amb un empat, 

evitaria el descens

2A/3A CATALANA

Emili Descarrega, als 45 anys, ha decidit penjar les botes. El seu co-
miat, diumenge passat, en el darrer partit de la temporada a Bítem, va 
ser molt emotiu. Un jugador amb molt de carisma i que s’ha entregat 
al club en el que ha estat 25 anys.  Va rebre el passadís d’honor i mol-
tes mostres de carinyo. Merescut homenatge.  

1. Gandesa
2. Amposta
3. Ametlla
4. Rapitenca
5. La Cava
6. S Bàrbara
7. Tortosa
8. Roquetenc
9. Flix
10. Masdenverge
11. Godall
12. Xerta
13. Perelló
14. J i Maria
15. Corbera
16. Benissanet

84
98
68
71
54
48
44
51
44
42
44
36
26
31
30
23

3a cata. 26 jor.      GF       GC     PNTS

20
29
32
34
34
40
41
40
56
41
58
50
63
65
96
95

69
61
59
49
47
39
37
35
35
34
31
30
19
18
13
5

AMETLLA, 3
GANDESA, 1
L‘Ametlla va guanyar el líder 
Gandesa que va perdre el tercer 
partit en la lliga (3-0). Fages, amb 
un gol protestat pels visitants, va 
fer l’1-0 al primer temps. A la 
represa, Fages i Marc, amb un 
golàs, van sentenciar. Xavi Subi-
rats, tècnic de l’Ametlla: “vam fer 
potser el millor partit del cam-
pionat, molt contundents a les 
dues àrees. El Gandesa sempre 
genera molt però en este par-
tit no va poder fer-ho. L’ocasió 
més clara la va tenir al minut 80. 
En general, vam estar ben po-
sats i a la represa vam decidir. 
Molt satisfets del partit. Segui-
rem lluitant per acabar el més 
amunt possible”. Romeu, mister 
del Gandesa: “a la primera mei-
tat ens va costar i quan penso 
que millor estàvem va venir l’1-
0. A la represa, rebent el 2-0 
aviat, no vam poder entrar en 
el partit i el 3-0 ja va sentenciar. 
Vam estar tous en defensa en les 
jugades dels gols i això va pena-
litzar”. Lamentar la lesió de Pau 
Ripoll, del Gandesa. Falta encara 
conèixer el diagnòstic.

El Remolins-Bítem ha de 
guanyar a Salou per salvar-se, 

en la darrera jornada
El Remolins-Bítem va empa-
tar amb el Mora la Nova (2-2) 
i demà dissabte s’ho jugarà tot 
en la visita al Salou (el partit 
es jugarà a Cambrils). Els sa-
louencs en tenen prou amb 
l’empat mentre que al R-Bítem 
només li val guanyar.
El partit de diumenge passat 
serà recordat per l’homenatge 
a Emili Descarrega que als 45 
anys ha decidit penjar les bo-
tes. Fou el seu comiat davant 
de l’afició, molt emotiu. 
Pel que fa al partit, el Móra la 
Nova va començar dominant 
tot i que sense generar opci-
ons. El Bítem, en canvi, fou le-
tal i en 3 minuts va fer dos gols, 
les dues primeres vegades que 
trepitjava l’àrea rival. Amb el 
2-0, el Móra la Nova va seguir 
dominant però els locals van 
estar ferms en defensa. Malgrat 
això,  en una jugada confosa en 
què els de Bitem van reclamar 
fora de joc, el Móra la Nova va 
reduir distàncies.
A la represa, el Móra la Nova va 
continuar amb la possessió de 
pilota però sense crear mentre 
que el Bitem a a la contra va 
tenir més possibilitats, recla-
mant un penal no xiulat, i una 
targeta vermella arran d’una 
falta que si que fou xiulada a 
la frontal. Emili va tenir la pos-
sibilitat de sentenciar. Al final, 
els moranovencs van empatar 

amb un gol de Yassine, amb un 
tret ajustat.
Subi, del R Bítem: “l’equip va fer 
un partit seriós i penso que va 
poder decidir-lo a la represa. 
També crec que l’àrbitre no va-
estar encertat amb un penal no 
xiulat i una falta que si que va 
xiular però havia d’expulsar el 
jugadors rival. El Móra la Nova 
té un gran equip, amb jugadors 
com Barrufet de gran quali-
tat i ofici, i al final va empatar. 
Ens ho jugarem tot dissabte. 
Destacar també l’homenatge 
a Emili, ha estat força emoci-
onant”.
Jordi Giné, del Móra la Nova, 
va dir que “l’equip va competir 
els 90 minuts i va treballar per 
assolir un empat que al final va 
arribar i que penso que va ser 
just. Destacar a Emili i l’home-
natge merescut que se li ha fet. 
I per part nostra, la temporada 
ha estat un xic irregular i pot-
ser esperàvem un xic més. No 
obstant, estem salvats i este 
era l’objectiu principal”.

ALEIX ROBERT, UNA VIDA
DE GOLS PER AL CATALÒNIA

El Catalònia va obtenir la 
permanència (3-0)

El Catalònia va guanyar el Sa-
lou i va assolir permanència 
a manca d’una jornada. Pa-
nadero va marcar aviat l’1-0 
però els nervis de la jornada 
van comportar dubtes i el 
Cata es va fer enrera davant 
d’un Salou que va ser més 
dominador i que va avisar 
amb un parell d’ocasions que 
va evitar Estorach. Amb els 
minuts, el Cata va  tenir més 
sortida i al final de la primera 
meitat va generar ocasions. A 
la represa, a l’inici, una acció 
carregada de rebots va supo-
sar el 2-0 gràcies a la pres-
sió d’Espinach i de John. Tot 
hagués pogut caviar amb un 
penal que els visitants van es-
tavellar al pal. El Cata va gua-
nyar en seguretat i el Salou va 
acusar el cop. Els locals, amb 
un Sergi Escoda imperial, lí-
der en defensar, van conser-
var l’avantatge i al final el van 
ampliar amb una assistència 

de Panadero que va culminar 
Aleix. El killer, el dia del comi-
at, va acomiadar-se marcant. 
Merescut homenatge el que 
va rebre Aleix, una vida de 
gols per al Catalònia.
Pau Alegria, mister del Cata-
lònia estava molt satisfet: “ha 
estat una temporada com-
plicada però hem aconse-
guit l’objectiu, a manca d’una 
jornada. Vull agrair a tots els 
jugadors l’esforç que han fet 
i a l’afició tot el seu suport. 
En els darrers partits hem 
demostrat que som equip de 
Segona catalana, el compro-
mís ha estat gran i hem es-
tat a l’altura per salvar-nos”. 
Pau no seguirà: “penso que 
he cobert una etapa amb 
l’ascens i la permanència. És 
moment d’un relleu. Insisti-
ren l’agraïment al president 
i la junta per la confiança i a 
l’afició perquè sempre m’ha 
fet costat”.

20 ANYS: MOLTA EMOCIÓ EN EL COMIAT 
D’EMILI DESCARREGA, A BÍTEM

Aleix Robert es va acomiadar de l’afició del Catalònia el dissabte pas-
sat. Una jugador carismàtic i que ha estat un referent pels seus gols. 
Una vida de gols per al club de la Santa Creu. Dissabte es van viure 
moments força emotius. A més, Aleix, com no podia ser d’una altra 
forma, va fer el darrer partit a casa marcant el seu darrer gol que fou 
el 3-0. 

FLIX, 3  -  AMPOSTA, 9
L’Amposta va golejar a Flix en 
un partit en què va començar 
molt fort i va imposar-se des de  
l’inici. Segons Albert Alberich, 
president del Flix; “als primers 
15 minuts ja podíem anar 0-3. 
Després, de penal, vam empatar, 
però acte seguit ens van fer l’1-2 
i després l’1-3 amb el que va ar-
ribar-se al descans. A la represa 

va arribar l’1-4 i encara vam estar 
vius quan vam fer el 2-4. Però 
altre cop dos minuts després 
ells van establir el 2-5 que ja va 
decidir. L’Amposta té un equip 
i en concret una davantera de 
Segona catalana i amb espais va 
acabar fent els altres gols fins el 
3-9. Un resultat dolorós i que no 
va agradar gens al soci i l’afici-

onat. No obstant, portem unes 
setmanes ja sense al.licients a  
la classificació i, tot i que volem 
quedar el més amunt possible, 
és complicat motivar els juga-
dors”. Alberich va anunciar el 
seu futur: “no seguiré. A hores 
d’ara és gairebé segur. I de mo-
ment no hem sentit que hi hagi 
cap alternativa. Vam tenir una 
reunió amb l’Ajuntament, per 
poder tenir més ajuts, i s’espe-
ra resposta. També dir que som 
3 de junta i tirar avant el club 
se’ns fa molt complicat. El que 
tinc clar és que el club ha de 
seguir avant si o si. Espero que 
surti algú, i si no, ja en parlarem 
de com pot quedar la situació. 
Però en principi, la idea és no 
seguir ”.
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BY JOAQUIN CELMA

· Partit d’anada, Gandesa-Amet-
lla, 9-1. En esta jornada l’equip 
de Xavi Subirats va replicar amb 
un partidàs, 3-0.
· Ens hauríem de remuntar a la 
temporada 66/67 quan l’Am-
posta va tenir el rècord de gols 
a favor: 114. Estava a la darrera 
categoria, la segona regional, 
no existia la quarta catalana. 
Primer va quedar Rapitense, 
seguit per Alcanar i Amposta. 
Amb això, l’eqiup que ara en-
trena Serrano batrà segur el rè-
cord de gols (en porta 98). 
· Jo ho sabia fa més d’un mes 
que Pau Alegria no seguiria; la 
temporada ha estat dura, va as-
cendir a l’equip i l’ha mantingut 
en una categoria molt compe-
titiva. Sort Pau. Gran persona. 
Molta sort et desitjo. 
· La setmana passada vaig dir 
que es podrien salvar els 6 
equips ebrencs, només falta 
un: el Remolins-Bitem i es juga 
la permanència en l’última Jor-

nada. A Salou crec que gua-
nyarà i compte l’equip de Subi 
només porta una derrota en 
aquesta segona fase.
· Miracle senienc, jornada 11 
només tenia tres punts. La sal-
vació era gairebé impossible i 
s’ha produït el miracle, últimes 
15 jornades només quatre der-
rotes 2 empats i nou Victòries. 
Els babys i el seu mister Adrian 
(mereix la renovació) van fer el 
miracle. Molt aviat contaré el 
secret del perquè s’ha salvat La 
Sénia.
· Nando Garcia té dues ofertes. 
D’altra banda, jo ja sé qui pot 
ser el mister de la unió del Tor-
tosa–Ebre Escola.
· Els tornejos de juvenils estan 
mal dissenyats; a la copa de 
primavera 4 grups, dos equips 
ja s’han retirat. 
¿Per quan una primera provin-
cial i així podria haver només un 
grup de la nostra zona i els tor-
nejos de primavera sobrarien?

TOP SECRET · La Federació Catalana de 
Futbol canvia, al tram final de 
temporada, el Pla de Compe-
tició modificant la circular (Pla 
General d’Actuació) dels dos 
grups de Tercera Catalana del 
Camp de Tarragona i, de bai-
xar quatre equips, en baixarien 
fins a set. Jo mai he vist una 
cosa igual faltant poques jor-
nades per acabar la lliga, que 
s’imposi un decret llei.
· Un mister està molt molest 
amb un club, diuen que esta 
fitxat i no hi anirà. Una pista: 
aquest entrenador pren cada 
nit pernil de jabugo.
· Quesada de l’Ulldecona po-
dria fitxar per la Rapitenca.
· Pepe Balart és el mister d’or 
de futbol ebrenc; té ofertes de 
dos equips de 2a catalana que 
no desvetllaré; també haurà 
d’estar pendent de la fusió. 
D’altra banda, al juny farà un 
viatge a Madrid, un cap de 
setmana. Ho explicaré al seu 
moment.
· Des del 1999 funcionava 
Barça TV, que costa a l’any 

LA JORNADA
milions d’euros i que la veuen 
milers de barcelonistes de tot el 
món. Ara ha tancat emisió. Un 
fracàs més de Laporta. Si aga-
fen a Michel el Barça guanyaria 
diners.
· Lluís Fornés va ser el primer 
mister ebrenc de segona catala-
na que està confirmat per seguir 
la temporada vinent. Ja té tres 
jugadors gairebé fitxats per a la 
temporada vinent. 
· Diego Reyes en converses a 
l’Ampolla per poder seguir. Car-
los Gilabert està a prop de re-
novar pel Camarles. Guillermo 
Camarero està a l’agenda de di-
versos equips ebrencs.
· La Sénia i la Rapitenca tenen 
en comú que tota la temporada 
han estat en descens i els dos 
equips a les últimes jornades 
van sortir d’aquestes posicions i 
es van salvar. Rapitenca encara 
pendent de si baixen tres equips 
de 2a RFEF; no està salvat al cent 
per cent però té els números de 
mantenir-se.
· Gran iniciativa del Roquetenc 
que, amb la col·laboració de la 

Biblioteca de la seva localitat, 
ha digitalitzat tot el seu arxiu 
del club. Haurien de seguir 
tots els clubs esta gran idea.
· Hi ha una persona que fa una 
tasca gratuïta per a un club 
important; aquest no li ha fet 
ni un detall. No estic autorit-
zat a dir el seu nom.
· De l’equip titular d’esta jor-
nada, de La Cava, al de la pri-
mera jornada de la lliga, canvi 
total. Dels 11 jugadors que van 
ser titulars a Godall, només 
tres van ser-ho a la primera 
jornada: Figo, Forastero i de 
La Torre. Veure per creure.
· Entrenarà Jordi Roca la se-
güent temporada o prendrà 
un any sabàtic?. continuarem 
informant
· Emili Descarrega i Aleix Ro-
bert, van acomiadar-se diu-
menge davant de les seues 
aficions. Dos jugadors amb 
caràcter i que han estat líder. 
Van ser actes molt emotius. 
Aleix va marcar el darrer gol a 
la Santa Creu. Emili va estar a 
punt de marcar, a Bítem. 

ELS 26 MAGNÍFICS D’AMPOSTA 
LA PORTADA DE LA SETMANA
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TROBADA DE JUGADORS D’AMPOSTA QUE VAN MILITAR EN CATEGORIES NACIONALS. 
FILA SUPERIOR, D’ESQUERRA A DRETA: FELIPE, DIEGO, SUBIRATS, BERTOMEU, BATALLA, BALAGUER I SERGI AURÉ.

FILA DEL MIG (MATEIX ORDRE):  VALLDEPEREZ , VERDIELL , ADELL , GUSTAVO , SINTO , TARRAZONA, ALSO, FERRAN, ACOSTA I REDÓ.
FILA INFERIOR: AÑÓ, BECERRA, MIGUEL, PASTOR, FORNÓS, PEPE, PADILLA , MARIO I BRIA. FOTO: JOAQUIN FORCADELL.
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ASCENSOS

BENISSANET, 3
PERELLÓ, 3

RAPITENCA B, 3
XERTA, 0

S BÀRBARA, 2
J I MARIA B, 2

GODALL, 1
LA CAVA, 2
La Cava va sumar la victòria en la 
seua visita al Godall. Des de Go-
dall es comentava que “la prime-
ra meitat va ser igualada, amb al-
ternatives, reclamant natros dos 
penals, que no van ser xiulats, i 
la Cava un. A la represa el partit 
va estar més obert. La Cava es va 
avançar però natros vam reac-
cionar i  de penal vam empatar. 
La Cava va tornar a avançar-se, 
amb l’1-2. Natros vam poder 
empatar amb una ocasió que va 
evitar Figo i amb una altra jugada 
de gol que l’àrbitre va invalidar, 
ja en afegit, quan la pilota ve-
nia d’un rival”. L’arbitratge no va 
agradar  gens. Àlex Ventura, del 
CD la Cava: “a la primera mei-
tat vam estar bé generant algu-
nes ocasions, ells també van fer 
aproximacions amb perill. Dins 
de la igualtat, vam estar bé. A 
la represa, vam pujar la intensi-
tat. Va ser més nostra i vam ser 
superiors al Godall. En una bona 
obertura a banda ens vam avan-
çar arran d’una centrada i rema-
tada d’Aleix. Poc després arran 
d’una pèrdua de pilota va venir 
el penal que fou l’empat. Dins de 
la bogeria que va ser el partit en 
aquells minuts, en un córner que 
vam traure ràpid, de la centrada 
De la Torre va marcar l’1-2. Des-
prés ja vam calmar el partit i vam 
tenir el control del joc. Bona vic-
tòria, molt treballada”. 

El Benissanet, cuer, va empatar 
amb un Perelló que necessita-
va la victòria per allunyar-se del 
descens. Amb l’empat, encara té 
marge, considerant que en bai-
xen dos i que dissabte s’enfron-
ten J i Maria i Corbera. 
Ramon Grau, mister del Benis-
sanet: “vam sumar un punt en 
un partit en què mereixíem els 
tres.  Vam sortir concentrats i 
ens vam avançar en el marcador. 
Acte seguit ens van empatar. 
Això normalment suposa que el 
rival acaba remuntant. Però en 
esta ocasió no va ser així.  Vam 
tornar a avançar-nos malgrat 
que el Perelló va empatar poste-
riorment. A la represa, ens vam 
mantenir vius dins de la con-
frontació i va ser important que 
el rival no capgirés el marcador. 
Vam fer el 3-2 i vam tenir altres 
opcions. El Perelló, per tercer 
cop, ja al fi nal, va restablir l’em-
pat i amb el 3-3 es va arribar al 
fi nal en un partit en què merei-
xiem la victòria i en el que ens 
van penalitzar les errades que 
vam cometre. L’important és que 
l’equip no va descomposar-se i 
va treballar fi ns el fi nal”. Cal des-
tacar la capacitat de remuntada 
que va tenir el Perelló.   

TORTOSA EBRE, 0
MASDENVERGE, 3
El Masdenverge va guanyar en la 
seua visita al camp del Tortosa 
(0-3). Els visitants van ser supe-
rior, principalment a la prime-
ra meitat quan van decidir amb 
els 3 gols. Òscar Rumense, del 
Tortosa: “victòria merescuda del 
Masdenverge que va ser superi-
or, sent més intens i fent un bon 
plantejament. A la primera mei-
tat, el 0-3 ja refl ectia el que va ser 
el partit. Malgrat tot, vam tenir 
ocasions per reduir l’avantatge 
però no vam transformar-les. A 
la represa vam intentar-ho però 
no vam estar encertats i no vam 
poder entrar en el partit. Felicitar 
el Masdenverge per la victòria i 
per natros el partit ha de servir 
de toc d’atenció per esta rec-
ta fi nal del campionat”. Cristian, 
del Masdenverge: “vam plantejar 
un partit en 5 jugadors darrere, 
esperant al rival i poder sortir a 
la contra. A més, vam efectius. 
Va ser una primera part en què 
vam estar ben col.locats i ens 
vam desplegar força bé. Juan 
va fer el 0-1. I Àlex va marcar el 

1. Camarles
2. Pinell
3. Alcanar
4. Amposta
5. Gandesa
6. Ginestar
7. Catalònia
8. Tivenys
9. J i Maria
10. Fatarella
11. Ametlla
12. Olimpic
13. La Galera
14. La Cava
15. Aldeana
16. S Jaume

73
72
70
84
76
67
67
62
49
49
49
35
38
23
30
28
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25
27
42
37
44
39
34
60
36
74
82
58
81
76
69
88

59
57
52
51
51
49
48
43
41
31
27
23
17
16
15
12

A hores d’ara, amb 5 equips 
ebrencs de Segona que ja s’han 
salvat, es pot dir que de Quar-
ta en pujaran dos. Si el Remo-
lins-Bítem se salva, o sigui, si 
guanya dissabte contra el Salou, 
llavors en pujarien 3 de Quarta.

haver falta. Penso que això ens 
va condicionar. A la represa vam 
ser dominadors, malgrat que no 
vam poder crear ocasions clares 
excepte una que no vam poder 
culminar. Vam dominar però no 
vam poder tenir claredat. El Ca-
marles es va defensar snt molt 
intens. Ells ja al fi nal, amb espais 
i quan natros vam arriscar, van 
tenir un parell d’aproximacions 
clares a  la contra. Penso que 
l’arbitre, a més de la jugada del 
segon gol, va condicionar tam-
bé perquè van haver moltes fal-
tes del rival i no es van sancio-
nar amb targeta. I cas de veure 
amonestació la seua intensitat 
defensiva hagués baixat. Pen-
so també que cal tenir compte 
amb situacions com la de dis-
sabte; l’àrbitre, com entrenador 
d’un equip de futbol base, va 
visitar dissabte matí l’Amposta, i 
després per la tarde va xiular el 
partit del fi lial. Crec que això s’ha 
de mirar perquè són nois joves i 
estes coses, i parlo en general,  
poden infl uir”. Florin, mister del 
Camarles B: “crec que va haver 
una part per equip. Vam reaccio-
nar a l’1-0 i l’equip va fer-ho amb 
caràcter, remuntant el marcador. 
En el segon gol, per mi no hi ha 
falta al porter, tot i que es podria 
analitzar si van haver mans. A la 
represa vam defensar-nos amb 
molt d’ordre i no vam deixar que 
l’Amposta generés ocasions, te-
nint-ne natros alguna a la contra 
ja en la recta fi nal del duel. Vic-
tòria molt treballada. Respecto 
les opinions però jo penso que 
l’àrbitre va estar bé i crec que 
el que s’ha de fer es tenir més 
autocrítica. L’Amposta va tenir 
més possessió a la segona mei-
tat però no va generar ocasions 
clares, excepte una jugada”.

0-2. A la contra vam fer mal. Ells 
van tenir un parell d’opcions per 
poder entrar en el partit. Abans 
del descans vam fer el 0-3. A la 
represa, vam parlar d’aguantar 
perquè ells són un equip jove i 
físicament estant bé. El Tortosa 
va gaudir d’un parell d’opcions 
que Xavi, que va haver de jugar 
de porter, va evitar. Xavi va estar 
força bé. Molt satisfet de la vic-
tòria, destacant la solidaritat de 
tots els jugadors. Bon treball”.

La Rapitenca va decidir a la se-
gona meitat i va sumar una al-
tarv victòria a la Devesa. Des del 
Futbol Club Xerta opinaven que 
“sabíem que era un dels despla-
çaments més complicats, tant 
per les dimensions del camp 
com per l’entitat del rival. Tot i 
això, sabíem quin era el partit 
que havíem de fer i la veritat és 
que la primera meitat nostra va 
ser molt bona, ells més protago-
nistes amb pilota i natros espe-
rant el nostre moment per recu-
perar i així generar ocasions. Al 
primer temps ells van dominar, 
tenint algunes oportunitats, com 
una rematada al pal. Però vam 
contrarestar-ho bé. A la represa 
vam buscar seguir la dinàmica 
però en dos accions desafortu-
nades ens van fer dos gols, en 
cinc minuts. Van ser dos accions 
molt seguides. A partir del 2-0 
vam continuar intentant entrar 
en el partit, però no vam poder 
i arran d’una altra pèrdua nostra, 
quan natros ja estàvem oberts, 
ens van fer el 3-0. Pensem que 
el resultat fou abultat, però quan 
comets errades les acabes pa-
gant, davant d’un rival que va ser 
efi caç”.

CORBERA, 2
ROQUETENC, 1
El Corbera va guanyar el Ro-
quetenc i manté esperances 
de permanència (2-1). Des de 
Corbera: “l’equip va fer el millor 
partit de la temporada, amb una 
gran primera part, culminada 
amb 2 gols, un d’Andrés de fal-
ta i un d’Ady després d’una gran 
jugada individual. I a la segona 
part vam jugar amb molt d’ordre 
defensiu i fi ns el temps afegit no 
vam rebre el 2-1. Va ser al 97.  
L’àrbitre  va afegir inexplicable-
ment 12 minuts i vam patir fi ns 
el fi nal. Victòria per aferrar-nos 
a una salvació que es veia im-
possible però que ara està a 5 
punts amb un enfontament di-
recte al camp del Jesus i Maria 
B aquest dissabte. És possible”. 
Miquel Campos, cap de premsa 
del Roquetenc: “vam fer un dels 
pitjors partits de la temporada. 
El Corbera es va avançar i acte 
seguit natros vam fer un traves-
ser. Del possible empat es va 
passar en una contra al 2-0. A 
la represa es va intentar però no 
va haver claredat d’idees davant 
d’un Corbera molt intens en de-
fensa i que a la contra va tenir 
altres opcions. Daiz va marcar 
però ja va ser en afegit sense 
temps per a més”.

AMPOSTA B, 1
CAMARLES B, 2
El Camarles B segueix líder des-
prés de guanyar al camp de 
l’Amposta B, en un partit en el 
que va remuntar. Fatsini, de pe-
nal, va fer l’1-0. Cristian, culmi-
nant una bona jugada de l’equip 
camarlenc, va empatar, i abans 
del descans, el propi Cristian va 
establir l’1-2 en una acció en 
què els locals van reclamar fal-
ta prèvia. Andreu Cano, tècnic 
de l’Amposta: “vam començar 
bé, avançant-nos amb un gol de 
penal. Potser vam marcar aviat 
perquè després ens va costar, tot 
i tenir Ortiga una bona ocasió a 
la sortida d’un córner. El Ca-
marles va empatar i després va 
fer l’1-2 en una acció en què va 

IMPUGNACIÓ
El Catalònia B va impugnar el 
partit que va disputar al camp de 
l’Aldeana B. El resultat fou 3-3. 
Els jesusencs van impugnar per 
alineació indeguda de 3 juga-
dors en fi txa del primer equip i 
que havien disputat més partits 
dels reglamentaris a Segona ca-
talana, per a poder jugar a Quar-
ta. El comitè decidirà la setmana 
vinent però, a falta de confi rmar, 
és possible que el Catalònia B 
sumi els 3 punts.       

El Santa Bàrbara va salvar un 
punt a darrera hora, amb un gol 
de Sergi. Jefrey, mister del Santa 
Bàrbara: “en la línia dels darrers, 
a la primera meitat ens va cos-
tar entrar en el partit. A més, ens 
vam quedar amb deu; ells van 
avançar-se amb el 0-2. El Jesús 
i Maria s’hi jugava molt i va sortir 
molt millor. Natros vam reaccio-
nar tenint ocasions i marcant l’1-
2 abans del descans. A la represa 
vam ser superiors; vam fallar un 
penal i vam disposar d’ocasions 
claríssimes i al fi nal vam empatar. 

Penso que si el partit acaba 4-2 
no hagués passat res. És compli-
cat ara trobar la motivació tot i 
que tenim l’objectiu d’acabar el 
més amunt possible. Seguim en 
una bona línia, en tota la segona 
volta només dues derrotes, con-
tra el Gandesa i l’Ametlla. L’equip 
està bé, però penso que hauria 
de portar 8 ó 9 punts més que 
se’ns han escapat”. David Torres, 
mister del Jesús i Maria: “com va 
passar contra el Flix, vam per-
dre dos punts a darrera hora. 
Però esta setmana cal dir que el 
Santa Bàrbara va fer mèrits per 
empatar; abans de fer l’empat 
va tenir opcions. Natros a la pri-
mera meitat vam estar bé, avan-
çant-nos amb gol de Jeroni i 
amb un golàs de Gerard. Ells van 
fer l’1-2 poc abans del descans. 
A la represa, ells van apretar; els 
dos equips vam jugar amb deu.. 
Ells van fallar un penal i natros 
a la contra vam generar alguna 
opció per decidir. I al 90 va ar-
ribar l’empat. El resultat va ser 
just”. Torres afegia que “dissabte 
tenim una fi nal. Si  guanyem al 
Corbera la categoria estarà sal-
vada però està clar que serà un 
partit complicat perquè els dos 
ens juguem molt i ells arribaran 
amb més moral després de la 
victòria de la jornada passada”.
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BY JOAQUIN CELMA

El Pinell va decidir avançada 
la represa el partit al camp de 
l’Olimpic (0-3). Des de l’Olímpic, 
deien que “primera meitat va ser 
bastant igualada. L’Olimpic va 
sortir valent, fent algunes aproxi-
macions. Amb el 0-0 es va arribar 
al descans. A la represa l’Olimpic 
va sortir amb més convicció i va 
tenir una ocasió molt clara per 
marcar l’1-0. Acte seguit, va ser 
el Pinell qui va aconseguir el 0-1. 
El gol va afectar i el Pinell va créi-
xer i va fer els altres gols, senten-
ciant amb el 0-3. Van penalitzar 
les errades dels primers dos gols 
i el Pinell va aprofitar-ho. El re-
sultat no va reflectir el que es va 
veure al terreny de joc. l’Olimpic 
va lluitar molt i va fer ocasions 
però sense l’encert que va tenir 
el Pinell”. Lizaso, del Pinell: “a la 
primera meitat no vam estar bé, 
i ells molt tancats no ens vam 
donar opció. A la represa vam 
parlar d’estar més posats i aviat 
vam marcar. D’una errada del 
seu porter vam fer el 0-2. Ells 
van arriscar i a la contra vam te-
nir opcions i així vam sentenciar 
amb el 0-3. Víctòria important i 
més en una jornada en què vam 
tornar a tenir baixes”.

4A CATALANA

OLIMPIC, 0
PINELL, 3

EL GINESTAR PERD 
A ALCANAR I A 
L’AMETLLA

segueixen a la pomada per l’as-
cens, pendent dels propers par-
tits. El Tivenys només disposava 
de 10 efectius. Va aguantar al 
primer temps, rebent l’1-0 al 42. 
“A la represa, com era de pre-
veure, el físic va passar factura i 
el Gandesa va ampliar l’avantat-
ge amb 3 gols més”. 

VICTÒRIA DEL SANT 
JAUME CONTRA LA 
FATARELLA (4-0)
El Sant Jaume va golejar una Fa-
tarella en hores baixes i que ha 
rebut 11 gols en dues jornades. 
La darrera al camp del cuer, el 
Sant Jaume. Anton, mister del 
Sant Jaume: “vam fer una pri-
mera meitat molt completa, en 
tots els aspectes. L’1-0 al des-
cans penso que va ser curt. A 
més, amb la pressió que vam fer, 
no vam deixar sortir a la Fatarella 
que pràcticament no va apro-
ximar-se amb perill a la nostra 
àrea. A la represa vam seguir 
igual. En altres jornades, després 
d’estar bé a la primera meitat, 
ens han marcat a la represa i tot 
ha canviat. No va ser així en esta 
ocasió. L’equip va seguir ben po-
sat, marcant tres gols i generant 
altres ocasions. Penso que un 5 
o 6 a zero hagués fet més justicia 
per les ocasions creades. En tot 
cas, molt satisfet amb l’equip i la 
victòria dona confiança al treball 
que estem fent”. Josep Sastre, 
tècnic de la Fatarella, admetia 
que “el partit va estar molt ben 
plantejat per part del Sant Jau-
me. Per part nostra estem inten-
tant reconduir una situació difí-
cil en què no acompanya l’estat 
anímic de la gent i les baixes 
importants que tenim a l’equip. 
Esperem reaccionar la pròxima 
jornada i donar una alegria a 
l’afició de la Fatarella”. 

QUART TRIOMF DE 
LA GALERA
La Galera va guanyar el quart 
partit, golejant a l’Ametlla en un 
duel boig (8-4). Antonio Mora-
les, tècnic de la Galera: “no vam 
començar com devíem, vam 
fer-ho amb dubtes davant d’un 
equip ben situat sobre el camp. 
Malgrat això vam tenir ocasions 
però no vam marcar. Ells en dos 
córners ens van fer dos gols i 
van disposar d’una altra opció 
en un altre córner. Vam mobi-
litzar la banqueta per prevenir 
canvis i revertir la situació. Va 
anar bé. Al 20 vam marcar l’1-2 
i poc després el 2-2 i acte se-

El Ginestar va perdre dissabte a 
Alcanar (2-1) i també dilluns en 
partit de recuperació a l’Amet-
lla (2-1). D’esta forma deixa es-
capar una bona ocasió per en-
ganxar-se a la part més alta de la 
taula. No obstant, segueix amb 
opcions i més tenint en comp-
te que a hores d’ara, pugen dos 
equips. L’Ametlla va perdre dis-
sabte a la Galera (8-4) i, com 
hem dit, dilluns va remuntar i va 
guanyar el Ginestar.

L’ALCANAR 
REACCIONA
L’Alcanar continua enganxat a 
la part capdavantera de la tau-
la, amb opcions d’ascens. Dis-
sabte, enmig d’un gran ambient 
a la Fanecada, va remuntar i va 
guanyar el Ginestar, equip que 
va avançar-se amb un bon gol 
de Manu. Els locals van empatar 
arran d’una falta en què el visi-
tant Pinxo va desviar la pilota. A 
la represa el partit va obrir-se. El 
Ginestar va tenir dues ocasions 
molt clares, una de Magi. L’Alca-

nar en va generar diverses que 
va evitar el porter visitant. Àlex, 
de falta, va marcar un gol de 
bandera que va valdre un triomf 
amb doble valor. 
Ruben Subirats, mister de l’Alca-
nar: “una victòria treballada en 
un partit en el que penso que 
vam generar moltes opcions 
però ens va faltar eficàcia per re-
soldre-les. El seu porter va estar 
força bé i a natros potser ens va 
mancar més tranquil.litat per de-
finir. Seguirem lluitant, mentre hi 
hagi opcions”.
Des de Ginestar van destacar: “es 
va veure un molt bon partit, per 
disfrutar-lo, enmig d’un ambient 
espectacular. Els dos equips vam 
tenir opcions. El nostre porter, 
juntament amb la defensa, ens 
va mantenir vius amb les seues 
intervencions. Amb l’1-1 vam 
poder fer l’1-2, però de l’1-2 es 
va passar al 2-1 amb un gran 
llançament de falta”.   

GANDESA, 4
TIVENYS, 0
El Gandesa es va retrobar amb 
el triomf golejant el Tivenys. 
D’esta forma, els gandesans que 

Veterans
Resultats jornada 20: Amposta-Vinaròs 4-0; Perelló-Alcanar 0-1; 
Tortosa-Santa Bàrbara 5-0; Aldeana-Ametlla 0-8; Rapitenca-Ro-
quetenc 2-4. Classificació: Amposta, 49; Alcanar, 45; Rapitenca, 
41; Roquetenc, 40; Tortosa, 39; Ametlla, 21; S Bàrbara, 18; Cana-
reu, 11; Aldeana, 11; Vinaròs, 11; Perelló, 3. 

Futbol femení
** FUTBOL 11. SEGONA DIVISIÓ: Esc Vendrell-Gandesa, 1-0. El 
partit Aldeana Reus de Tota la Vida es juga avui (20.30h). L’Aldeana 
és tercera i el Gandesa, 
** FUTBOL 7. Lliga TE: Jornada 26: La Plana-Roquetenc 0-7; Am-
polla-Arnes 1-3; la Cava B-la Cava 0-3; Perelló-Tortosa, 10-0; 
Campredó-F Alcanar 0-10; Rapitenca-Olimpic 3-3 i Amposta-R 
Bitem 0-7. (Propera jornada: R Bítem-Campredó 6-1). 
Classificació: Roquetenc, 70; F Alcanar, 66 (un partit menys); 
Perelló, 66; Tortosa, 53; la Cava, 50; R Bítem, 41; Arnes, 36; Cam-
predó, 26; La Plana, 26; la Cava B, 22; Olimpic, 21; Rapitenca, 20; 
Ampolla, 17; Amposta, 7 i J i Maria, 1.  

Comiats d’Emili i Aleix
A BITEM I A JESÚS

EXPOSICIÓ 
UE TIVENYS
Cap de setmana commemora-
tiu de la Unió Esportiva Tivenys 
amb motiu del centenari. Avui 
divendres nit hi ha un sopar ho-
menatge al club. L’acte emble-
màtic serà diumenge a les 17 
hores, abans del partit contra 
l’Olimpic, en el que hi haurà re-
coneixements amb presència de 
presidents, jugadors i directius 
que han format part de la his-
tòria de l’entitat. Així mateix, hi 
haurà una exposició, al Centre 
d’Interpretació, que estarà obert 
esta tarde, dissabte i diumenge. 
Es podran veure documents de 
gran valor com els primers esta-
tuts que va tenir el club.

guit l’equip ja va començar a 
funcionar i ja va fer les coses 
com s’havien de fer arribant al 
descans amb el 4-2, havent més 
ocasions a les dues porteries. La 
represa va ser molt boja. Vam 
fer el 5-2 i ells després el 5-3. 
Vam establir el 6-3 i el 7-3. Ells 
van marcar el 7-4 i al final 8-4. 
Partit d’alternatives entre dos 
equips amb ganes de guanyar. 
Esta va ser la clau. Destacar el 
gol d’Aleix, a la segona part, 
amb una gran jugada individua 
i amb un tret al pal contrari. Un 
golàs, impressionant. També 
destacar el d’Edgar que va veu-
re el porter avançat i des de 40 
metres va marcar. La pilota va 
tocar el travesser i va entrar”.
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CONILL
A LA BOURGUIGNONE

INGREDIENTS
• 4 cuixes de conill
• 60 gr de cansalada fresca ta-
llada a dauets
• una cullerada sopera d'oli
• 200 gr de ceba i pastanaga 
tallada a dauets
• una cullerada de farina
• 200 ml de vi negre
• mig litre de brou de carn
llorer, farigola, porro, api em-
bolicats en una fulla de porro)
• 2 dents d'all aixafats
• 100 gr de cebetes
• 6 gr de sucre
• 30 gr de mantega
• 200 gr de rovellons o qual-
sevol altre tipus de bolet
• sal, pebre

PREPARACIÓ:
Si us voleu complicar la vida i 
fer la recepta tal qual, doncs 
heu de desossar les cuixes o 
demanar a la vostra carnisseria 
que us ho facin... i ja de pas, que 
us la lliguin, (això es fa perquè 
la carn no tingui "entrebancs" ti-
pus ossos, etc.). El salpebreu i el 
reserveu. Escaldem la cansala-
da (en aigua bullent, uns quants 
segons), la tallem a trossets pe-

sem pel xinès, i reduïm a quasi 
consistència de salsa. Deixem 
reposar la carn dins de la sal-
sa i ens ho mengem, per anar 
bé, en un parell d'hores mínim. 
El millor és fer-ho d'un dia per 
l'altre, i llavors s'escalfa tot junt 
i si cal es torna a reduir la salsa 
fi ns que tingui realment la con-
sistència adequada.
Com a acompanyament fem 
un glacejat de cebes i de pas-
tanagues i naps "tornejats". Per 
fer les cebetes les posem en un 
cassó petit amb una miqueta 
de sucre, deu grams de mante-
ga (una culleradeta), aigua just 
a cobrir i sal. Tapem amb un 
paper  sulfuritzat que tingui un 
foradet al mig i deixem coure a 
foc lent fi ns que s'hagi evaporat 
tota l'aigua i el sucre hagi cara-
mel·litzat les cebes. I per fer les 
pastanagues i els naps doncs 
igual però amb una mica més 
de cada ingredient. Els bolets 
els podem fer amb una mica 
d'all i julivert a la planxa i afe-
gir-los a mitja cocció o quan 
escalfem el conjunt per men-
jar-ho. 
Bon profi t!

tits i la saltegem a la cassola on 
farem el guisat. Retirem la cansa-
lada i daurem el conill, molt ben 
daurat per tots els cantons, fi ns 
que tingui un bon color torradet. 
Reservem el conill i sempre a la 
mateixa cassola daurem la ceba 
i la pastanaga tallada a dauets. 
Afegim la farina, donem unes 
quantes voltes i opcionalment 
podem enfornar-ho durant cinc 
minuts a 200 graus. Incorporem 
la cansalada i el conill, mullem 
amb el vi i deixem que s'evapori 
tot l'alcohol i de pas recuperem 
els sucs del fons de la cassola. 
Mullem de nou, aquesta vegada 
amb el fons de carn (que no ha 
d'estar calent), sense que arri-
bi a cobrir la carn. De  fet millor 
deixar-ho a una mica més de la 
meitat. Hi posem també les her-
bes: llorer, farigola..., i deixem 
que vagi fent txup txup, tapat o 
parcialment tapat, durant una 
hora. A la meitat de la cocció do-
nem la volta a la carn. Tot això es 
pot fer al foc o al forn. En cas que 
optem per aquesta segona opció 
fer-ho a 180 graus. Una vegada 
cuit reservem el conill i colem 
tot el suc de la cocció. Ho pas-

www.ebrexperience.cat
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 VOLS ANUNCIAR-TE? Aquest és el teu espai privilegiat deAquest és el teu espai privilegiat de PUBLICITAT 977 279 290977 279 290
comercial@mesebre.cat

I M M O B I L I À R I A

AMPOSTA
Local a l’avinguda La Ràpita 

en lloguer. Superfície 220 
m2. Ideal qualsevol tipus de 
negoci. Dona a dos carrers 

674 55 20 17.
ULLDECONA

 Local en lloguer o venda de 
35m, al carrer major. 

977 25 27 27

LES CASES D’ALCANAR
Carrer Trafalgar. Local 
comercial a l’avinguda 

principal. Façana 
acristalada. Totalment 

condicionat. Ideal per a 
qualsevol  activitat de 

cara al públic. 
977 25 27 27

LA SÉNIA 
 LLoguer Pis ideal parelles, 
consta de menjador amb 
sortida balconada, cuina 
independent equipada, 

lavabo amb dutxa 
reformat, habitació doble i 

hab individual.
674 55 20 17.

LA RÀPITA
Plaça d’aparcament 

amb traster en lloguer.
A l’edifi ci El Mariner,

a primera linea de mar, 
al davant del Club Nàutic. 

Zona molt difícil d’aparcar 
a l’estiu.

 977 74 33 99

TREBALL

Empresa de serveis en constant creixement  busca personal per a treballar a la zona de Terres de L’Ebre:

Interessats, enviar whatsapp al 617 702 159

· JARDINERIA
· TREBALLADORS/ES SOCIALS

· PSICÒLEGS/ES
· TERAPEUTES OCUPACIONALS

· METGES
· INFERMERS/ES

· GEROCULTORS/ES
· CONDUCTORS/ES

· EDUCADORS/ES SOCIALS
· FISIOTERAPEUTES
· RECEPCIONISTA

· TÈCNIC EDUCATIU INFANTIL

112

TELÈFONS D’INTERÈS
EMERGÈNCIES
MOSSOS D’ESQUADRA
BOMBERS
URGÈNCIES  (AMBULÀNCIES)

Secció patrocinada per:

Preu interesant
616 990 931

MARINA LA RÀPITA

ES LLOGA

Amarre
8 metres

674 55 20 17
(Només WhatsApp)

POR JUBILACIÓN
Se vende local de 95 
m2, adaptado para 

Bar Restaurante, con 
la documentación en 

regla, en Tortosa.
90.000 €

628 59 14 18

 VOLS 
ANUNCIAR-TE?

Aquest és el teu espai 

privilegiat de

PUBLICITAT
977 279 290

comercial@mesebre.cat

FARMÀCIA RURAL

EN TRASPÀSEN TRASPÀS 
FACTURACIÓ CONSOLIDADA.FACTURACIÓ CONSOLIDADA.

IDEAL COM A PRIMER PROJECTE.IDEAL COM A PRIMER PROJECTE.

capricorn
22/12 al 20/01

Si et sents una mica 
trist, t'anirà bé 
parlar de les teves 
emocions amb les 
persones adequades. 
Penses a tornar a 
viure a on vas néixer 
o cercar un indret 
més tranquil.

aquari
21/01 al 19/02

Si passes per un 
moment difícil et 
sents més a prop 
dels amics que de la 
família i és amb ells 
amb qui compar-
teixes les teves pors. 
Interessants avenços 
al sector laboral.

sagitari
23/11 al 21/12

A la feina potser 
has de tornar a un 
departament on 
ja havies treballat. 
T'assabentes que 
algú que es va portar 
molt malament amb 
tu, està passat per 
problemes.

escorpí
24/10 al 22/11

La Lluna Plena al teu 
signe pot activar 
emocions soterra-
des, tot allò que no 
volies gestionar. Si 
darrerament has 
començat un negoci, 
s'està movent i aug-
menta la clientela.

balança
24/09 al 23/10

El cos t'avisa perquè 
canviïs alguns hàbits, 
com ara la dieta. Si 
no et satisfà el sou/
condicions laborals, 
no descartis cercar 
altres opcions. Tira 
de contactes del 
passat.

àries
21/03 al 20/04

Nova etapa a la feina 
per una reorganit-
zació de l'empresa 
o perquè comences 
a treballar a un altre 
lloc. Si t'enamores i 
no saps com dir-ho, 
pots optar per la via 
literària.

cranc
22/06 al 23/07

La Lluna Plena 
connecta amb el teu 
costat profund i t'aju-
da a entendre una ex-
periència difícil. Estàs 
una mica confús en 
l'àmbit sentimental i 
cerques el moment 
per pensar-hi.

verge
24/08 al 23/09

Moment de resoldre 
un problema entre 
germans i que ha 
estat focus de tensió 
per un temps. L'es-
port o les llargues 
caminades t'ajudaran 
a no rumiar tant i a 
descansar millor.

taure
21/04 al 21/05

La Lluna Plena a 
Casa VII posa el 
focus en la parella i 
valores la vostra re-
lació. Amb la tensió 
de Mart amb Júpiter 
podries deixar-te 
portar per la ira. 
Compte fi ns a deu.

peixos
20/02 al 20/03

En el sector sen-
timental prens la 
iniciativa. Dones el 
primer pas i exposes 
el que estàs sentint. 
Una persona amiga 
t'ha fallat en un 
moment complicat i 
poses distància.

lleó
24/07 al 23/08

En l'àmbit profes-
sional potser t'has 
acomodat una mica 
i t'hauries de posar 
al dia. Si tens parella 
és bon moment per 
mostrar-li el teu su-
port en un problema 
que està patint.

bessons
21/05 al 21/06

Portes el fre de 
mà posat i algunes 
persones que et 
coneixen, et veuen 
estrany. Sents que 
potser estàs madu-
rant i prens nota dels 
errors del passat, 
per no repetir-los.

SHAKTI
ORIENTACIÓN 
ESPIRITUAL 

TAROT
De 10h a 12h 

y de 16h a 18h

LA VOLUNTAD

977 71 82 79
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LA IMPORTÀNCIA
DEL MULTILINGÜISME

Preservar i promoure el 
multilingüisme és un 

repte important en una 
societat caracteritzada per 
la globalització del comerç, 
l'augment de la mobilitat 
internacional i els enfocaments 
plurals de llengües i cultures.
7000! Aquest és el nombre de 
llengües (excloent els dialectes) 
que es parlen al món. Avui dia, 
cada cop més empreses s'inter-
nacionalitzen, la qual cosa obli-
ga els empleats a parlar diversos 
idiomes. Aquest fenomen s'ano-
mena multilingüisme. No us sor-
prendrà trobar al capdavant del 
rànquing de les llengües més 
parlades del món, l'anglès seguit 
del xinès, hindi (sí sí, també ens 
ha sorprès), castellà, i finalment, 
francès. A més, sabíeu que el 67% 
dels reclutadors afavoreixen les 
sol·licituds amb un perfil multilin-
güe?

Marina Lanckmans és 
traductora, especialitzada en 

tecnologies de la traducció
Han passat gairebé uns vint 
anys d'ençà que Marina va cre-
ar la  seua  propia empresa de 
serveis de traducció a les Terres 
de l'Ebre; actualment dirigeix la 
seva empresa  QuarkLab  Soluti-
ons, especialitzada en lingüísti-
ca computacional multilingüe i 
tecnologies del llenguatge, amb 
seu a Barcelona.
Llegiu atentament aquest inte-
ressant article de Marina Lanck-
mans  on ens explica per què el 
multilingüisme és cada cop més 
important.

“Qui sap diverses llengües viu 
tantes vides com llengües sap”, 
diu un proverbi txec. No hi ha 
dubte que el llenguatge juga un 
paper essencial en les nostres 
vides, sent una eina de comu-
nicació que ens permet expres-
sar-nos, compartir idees i con-
nectar amb els altres. Però més 

enllà d'aquest vehicle de comu-
nicació, la llengua també serveix 
de pont entre persones i cultures, 
obrint portes a noves perspecti-
ves, oportunitats i experiències. 
En el món globalitzat actual, el 
multilingüisme és un factor clau 
per trencar barreres, fomentar la 
comprensió i crear una societat 
més inclusiva i interconnectada.
Un dels principals avantatges del 
multilingüisme és la capacitat que 
proporciona de comunicar-se 
amb persones de diferents cul-
tures i orígens. Conèixer altres 
idiomes ens permet entendre i 
apreciar millor els matisos i les 
complexitats d'altres cultures, 
contribueix al nostre creixement 
personal i és vital per tenir una 
carrera professional fructífera.
A més dels nombrosos benefi-
cis personals i professionals que 
aporta parlar més d’un idioma, 
estudis científics han demostrat 
que aprendre un nou idioma pot 
millorar la funció cognitiva, aug-
mentar la creativitat i, fins i tot, re-
tardar l'aparició del deteriorament 
cognitiu relacionat amb l'edat. 
Però aprendre nous idiomes té 
molts més altres avantatges; des-
cobrim-ne tot seguit alguns dels 
principals. 

Beneficis per al cervell
Una investigació liderada pel 
neurocientífic cognitiu Thomas 
H. Bak, del Centre d’Envelliment 
Cognitiu i Epidemiologia Cogni-
tiva de la Universitat d’Edimburg, 
conclou que les persones que 
parlen dos idiomes o més, fins 
i tot aquelles que van adquirir la 
segona llengua en l’edat adulta, 
poden retardar el deteriorament 
cognitiu propi de l’envelliment.
Aquest estudi és el primer que 
matisa que no necessàriament 
cal ser bilingüe de naixement, 
sinó que els beneficis de parlar 
més d’un idioma s’obtenen tam-
bé si aquest s’aprèn a l’edat adul-
ta. Segons Bak, els efectes del 
multilingüisme són similars als 

del bilingüisme, on en els dos ca-
sos es produeix un efecte sostre. 
Aprendre un nou idioma suposa 
descobrir sons, un vocabulari o 
una semàntica diferent, que per 
si mateix ja és beneficiós per al 
nostre cervell, encara que només 
aprenguem un sol idioma.

Retarda l’aparició de 
l’Alzheimer

El bilingüisme reforça l’atenció 
i la concentració, i aconsegueix 
retardar l’inici de la demència 
senil i de la malaltia de l’Alzheimer. 
Així ho ha demostrat la Dra. Ellen 
Bialystok, una de les principals 
investigadores i referent en el 
camp del bilingüisme. En un 
estudi que va liderar el 2018 
amb 211 pacients amb malaltia 
d’Alzheimer, dels quals 102 eren 
bilingües i 109 monolingües, 
es va concloure que l’aparició 
dels primers símptomes de 
l’Alzheimer es produïa  5,1 anys 
més tard en el cas de les persones 
bilingües, versus 4,3 anys en el 
cas de les persones monolingües 
diagnosticades.
Segons l’estudi, aquest fet es 
deu a què parlar un altre idioma 
genera noves connexions al 
cervell, millorant el sistema 
executiu i augmentant d’aquesta 
manera la reserva cognitiva de 
les persones. En altres paraules, 
quan el cervell està afectat per la 
malaltia, les persones bilingües 
tenen més facilitat a compensar 
aquesta pèrdua de matèria grisa 
donat que disposen de matèria 
grisa addicional, així com vies 
neuronals alternatives.

Obre la ment i augmenta la 
consciència cultural

La llengua té un paper important 
en la comprensió i l'exploració 
d'altres cultures. Parlar diversos 
idiomes ens ajuda a ampliar la 
nostra comprensió dels costums 
i de les creences de les persones, 
la qual cosa contribueix a què si-
guem més empàtics i oberts a la 
diversitat.

Millora les experiències de 
viatge

Ser multilingüe millora significa-
tivament les nostres experiències 
de viatge. Ens permet comuni-
car-nos millor amb les persones 
autòctones, entendre la seva 
cultura, tradicions i historia, com 
també explorar noves ciutats amb 
molta més facilitat. I en cas que 
volguéssim anar a viure o treba-
llar en un altre país, el món està 
als nostres peus. 

Augmenta la confiança
Aprendre diversos idiomes pot 
augmentar la nostra confiança, 
ja que ens dóna el poder de co-
municar-nos amb persones de 
diferents cultures i orígens, aug-
mentant la nostra autoestima i 
personalitat.
Genera possibilitats d’ascensos 
professionals i permet ser més 

competitiu
Quin rol té el multilingüisme en 
el món de l’empresa? Les xifres 
parlen per si soles: el total de les 
3 primeres llengües del Top 10 
mundial -xinès, espanyol i an-
glès-, suposen prop d’un quart 
de la població mundial. D’aques-
ta dada, se’n deriva que les grans 
webs corporatives ofereixen els 
seus continguts traduïts a 6 idio-
mes; amb continguts traduïts a 8 
idiomes, arribem al 65% del mer-
cat global, i amb un mínim de 14 
idiomes, arribaríem a un 80% del 
mercat global. 
Els avantatges de disposar d’una 
estratègia multilingüe dintre de les 
organitzacions són diversos i molt 
interessants. Per citar-ne alguns, 
disposar d’una estratègia multi-
lingüe ens permet arribar a nous 
clients i apropar-nos-hi, genera 
confiança, aporta visibilitat en els 
cercadors web, augmenta el rati 
de conversió a baix cost, aug-
menta les vendes, ens diferencia 
de la competència, permet mos-
trar una sensibilitat cultural i ge-
nera un ADN internacional, entre 
molts altres avantatges.

Disposar d’una estratègia multilin-
güe és un canal d’accés a noves 
oportunitats dintre de nous mer-
cats a nivell global.
En aquest punt, és important re-
calcar que per poder definir la mi-
llor estratègia multilingüe i portar 
el nostre missatge a un nivell su-
perior, cal anar de la mà de part-
ners experts en serveis lingüístics, 
els quals seran capaços de disse-
nyar la solució més eficaç, eficient 
i rendible per a les nostres co-
municacions, amb l’objectiu final 
de connectar amb nous mercats, 
persuadir i vendre més i millor.

En definitiva, el llenguatge és 
molt més que una simple eina 
de comunicació. El multilingüis-
me ofereix nombrosos beneficis 
i oportunitats que van des d’una 
visió rica de cultures, el desenvo-
lupament cognitiu i el creixement 
personal i professional. Adoptant 
el multilingüisme com a pont 
entre les persones i les cultures, 
contribuirem a construir un món 
més connectat, compassiu i en-
tenedor.

Marina Lanckmans

Quark Lab Solutions

www.quarklabsolutions.com

Marina Lanckmans: Traductora i especialista en tecnologies de la traducció

“EL LLENGUATGE 
ÉS MOLT MÉS 

QUE UNA 
SIMPLE EINA DE 
COMUNICACIÓ”
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